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Krátce z radnice

Staré mobily můžete odložit  
V Rámech
Lednice, televizory či počítače 
můžete už více než rok bezplat-
ně odložit ve sběrném dvoře 
Technických služeb v Reynkově 
ulici. Nyní město pro své obyva-
tele připravilo vylepšení služby. 
Protože se sběrný dvůr nachází 
mimo centrum města, připravila 
radnice pro odběr drobného zaří-
zení (např. mobilních telefonů) 
dva nové sběrné boxy blíže obča-
nům. Sběrné nádoby jsou k dis-
pozici široké veřejnosti přímo ve 
vestibulu MěÚ V  Rámech. Oby-
vatelé města tady mohou odložit 
jakákoli drobná elektrozařízení, 
která budou dále distribuována 
k recyklaci a k dalšímu využití 
značné části dílů.
� (ado)

Beseda s veřejností o Havlíčko-
vě náměstí
Diskuze s občany o revitalizaci 
centra města bude pokračovat. 
Projekt pro stavební povolení 
se připravuje a radnice jej spolu  
s dalšími plánovanými kroky před-
staví veřejnosti při besedě  1. října  
v 17 hodin v sále Staré radnice. 
� (pat)
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Zakladatel politické strany
Byl krásný, mužný zjev. Kypěl mládím a zůstal 
věčně mladý. Měl srdečnost bohéma i jeho leh-
komyslnost. Byl to činorodý muž, jehož netrápila 
skepse. Překážek a obtíží se nelekal, ba působilo 
mu radost se jimi probíjet. Nebyl to vychytralec, 
nýbrž dobrácký poctivec. 

Takovými a dalšími veskrze pozitivními větami 
charakterizuje na dvou stranách Zdeněk Tobol-
ka jednu z nepřehlédnutelných osobností české 
politiky, když koncem 19. století vstupovala na 
její scénu. A Tobolka se nemýlil, ostatně jako v 
jiných obrazech českých politiků. Dlouhá léta 
byl u toho. Snad ale jenom zasvěcení, kteří se 
zajímají o moderní české dějiny, by mohli dnes 
za několika svrchu psanými větami hledat onu 
někdejší bělovlasou legendu národně socialis-
tické strany, jednoho z jejích zakladatelů – Vác-
lava Klofáče. 
Brzy tomu bude již neuvěřitelných 140 let, 
kdy se rodičům Josefu a Anastázii Klofáčovým  
narodil 21. 9. 1868 syn Václav. Světlo světa 
spatřil poprvé v úzké uličce klikatící se na Louži  
v nízkém domku či lépe řečeno přístavku  
k domu č. p. 90 průčelím směřujícím na náměstí. 
Po rodném domku politikově je již dávno veta. 
Místo někdejších tří domů vedle staré radnice 
zaujala novostavba České pojišťovny. Rodina 
se po pěti letech přestěhovala do domku č. p. 
203 v Kozí uličce. Na obou místech připomínaly  
v minulosti Klofáčův pobyt pamětní desky. 
Tehdejší vlastenecké ovzduší města, gymnázia, 
na svou dobu liberální přístup jeho profesorů 
i chlapcova zvýšená sociální vnímavost k okolí 
výrazně ovlivnily další směřování nadějného 
studenta. Také jeho kariéra v počátcích připo-
mínala cestu jeho idolu Karla Havlíčka. Poté, co 
r. 1885 absolvoval gymnázium a krátkém učite-

lování, za svých pražských vysokoškolských stu-
dií vrhl se do víru spolkového života. Student-
ské pokrokové hnutí stávalo se tehdy pojmem 
a nadějí národa, také Klofáčovou zásluhou. Jak 
se sám po letech vyjádřil „psát, pracovat v lidu, 
sloužit národu“ stalo se jeho heslem. Pro dne-
šek poněkud patetické vyjádření se mu dařilo 
naplňovat. Nástup měl přímo raketový. Ve dva-
advaceti letech se stal redaktorem nejuznáva-
nějšího českého deníku Národních listů, dosá-
hl mety, o níž někteří novináři do konce života 
jenom snili. Od žurnalistiky byl jenom krůček 
do politiky, často se také obě profese doplňo-
valy a prolínaly. 
Když se v r. 1897 začalo spontánně formo-
vat národně sociální hnutí, stal se Klofáč jeho 
duchovním vůdcem a zapracoval do něho prak-
tické politické úkoly. Do značné míry mu vtiskl 
pečeť svého vlasteneckého, romantického idea-
lismu. Ačkoliv se nová strana vyprofilovala brzy 
jako národní a radikální, v podstatě protihabs-
burská a protirakouská, ani v pozdějším obdo-
bí míra nacionalismu nepřerostla v šovinismus  
a socialismus v totalitarismus. Politická činnost 
Klofáčovi také ihned na počátku I. světové války 
vynesla zatčení a tříleté věznění. 
Ovšem již následujícího roku po propuštění 
stál u zrodu československého státu. Jak si ale 
vývoj událostí a politika s politiky někdy pohrá-
vají. On, známý rebel, buřič a vyhlášený antimi-
litarista měl z funkce ministra obrany vytvořit 
novou československou armádu. Najednou 
byl socialista Klofáč dobrý jako garant demo-
kratičnosti a nezneužitelnosti branných sil  
v revolučně vypjaté poválečné situaci. Ještě 
jedna spojitost a perlička na okraj. Jeho švagr 
Karel Noll – Klofáčovou první manželkou byla 
jeho nejstarší sestra Amálie – o něco později 

bravurně ztvárnil postavu Švejka v dramatizaci 
Haškova díla. 
Rodinné tragédie a dvouletá dosti vyčerpávající 
služba státu ho přiměly, aby se postupně vzdálil 
z nejvyšší politiky, nicméně rozhodující vliv ve 
„své“ straně si podržel a měl rovněž význam-
nou zásluhu na její další kultivaci. Národní 
socialisté za I. republiky nepodléhali vábení 
módních -ismů zprava ani zleva. Do politiky 
přicházel onen „malý český člověk“ bez ohledu 
na svůj sociální původ jako občan. Byla to také 
Klofáčova zásluha, že se národní socialisté bez 
výhrad identifikovali s ideou československého 
státu, Masarykovým pojetím dalšího rozvoje 
demokracie a vzali pod svá ochranná křídla 
jeho spolupracovníka Edvarda Beneše. 
Vše se zdálo být na dobré cestě. Hořký a smut-
ný však byl osud zakladatele. Když v r. 1938 před 
svými 70. narozeninami politik takřka na penzi 
přehlížel svou kariéru, těžko mohl tušit, že se jeho 
celoživotní dílo a vše, čemu věřil, již brzy sesype 
jako domeček z karet. K oslavám Klofáčova jubi-
lea mělo přispět i rodné město ve dnech 24.–25. 
9. Vyvrcholit měly položením základního kamene 
k jeho budoucímu pomníku u budovy starého 
gymnázia. Přišla však mnichovská krize . . . Zlome-
ný a těžce nemocný stařec dožíval v oblíbeném 
Dobříkově, kde také 10. 7. 1942 zemřel. 
Slavnému rodákovi k jeho 50. narozeninám  
v r. 1918 udělilo naše město čestné občanství 
či přesněji řečeno tehdejší terminologií čestné 
měšťanství, měl tu i „svou“ ulici (dnešní Toma-
nova). Možná by se slušelo opět trvalým způ-
sobem připomenout památku muže, který se 
zasloužil o obnovení moderní české státnosti. 

�
Miloš Tajovský

Václav Klofáč při slavnostním projevu na osla-
vách 200 let brodského gymnázia v r. 1935

Na rodném domku je ještě patrná mramorová pamětní deska 
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Aktuality

Město bude mít další dvě kamery
Jubilejní desátý stabilní kamerový bod bude město Havlíčkův Brod 
instalovat na křižovatce ulic Pražská a Chotěbořská. Navíc zakoupí také 
kameru mobilní, která bude operativně umísťována podle potřeby  
a sníží tak riziko nebezpečí v různých lokalitách města. Mobilní zaří-
zení bude součástí městského kamerového systému. Část peněz na 
obě kamery ve výši více než 492 tis. Kč přislíbilo městu v rámci dotač-
ního řízení ministerstvo vnitra. Zbývající částku potřebnou k poříze-
ní kamer, tedy zhruba 124 tis. Kč, uhradí radnice ze svého rozpočtu.  
„S nákupem mobilní kamery jsme počítali již při sestavování rozpočtu 
na rok 2008 a díky dotaci budeme moci pořídit i desátou kameru sta-
bilní,“ doplnila starostka Jana Fischerová. Obě kamery by město mělo 
mít k dispozici v posledním čtvrtletí roku 2008.
 (ado)
Peníze na autobusový terminál jsou na účtu
Dne 31. 7. 2008 byla na účet města Havlíčkův Brod připsána dotace 
na dokončený autobusový terminál. Nové autobusové nádraží začalo 
veřejnosti sloužit 9. prosince loňského roku. Město zaplatilo ze svého 
rozpočtu celou částku potřebnou na výstavbu a nyní po vyhodnocení 
projektu získalo z evropských fondů 44,6 mil. Kč, tedy zhruba polovi-
nu veškerých vynaložených investic. „Jsem velice rád, že jsem garanci 
nad projektem dotáhl do úspěšného konce a město obdrželo dotaci 
v plánované výši,“ doplnil zastupitel města a krajský radní Bc. Jiří Von-
dráček. 
� (ado)

Opravy škol – pokračování 
V minulém čísle jsme uvedli osm oprav na Havlíčkobrodských 
základních a mateřských školách, které byly realizovány do konce 
prázdnin. V dalších čtyřech zařízeních opravy budou probíhat ještě 
i během září. 

Odbor rozvoje města

Název stavby: Oprava střešních plášťů spojovacích krčků v ZŠ 
Wolkerova 
Cena: 853 760,-  Kč  
Zahájení: srpen 2008 
Dokončení: září 2008 
Zhotovitel: Selecta spol.s r.o., Hradec Králové
Název stavby: Oprava střešních plášťů pavilonů v MŠ Nádražní  
Cena: 709 164,- Kč  
Zahájení: srpen 2008 
Dokončení: září 2008 
Zhotovitel: Selecta spol.s r.o., Hradec Králové
Název stavby: Oprava střešního pláště pavilonu kuchyně v MŠ 
Na Svahu 
Cena: 189 014,- Kč  
Zahájení: srpen 2008 
Dokončení: září 2008 
Zhotovitel: Selecta spol.s r.o., Hradec Králové
Název stavby: Sanace zdiva ve dvoře ZŠ Štáflova 
Cena: 1.299 743,- Kč  
Zahájení: 1.7.2008 
Dokončení: interiér školy 31. 8. 2008, venkovní úpravy 1. 10. 2008
Zhotovitel: Qatrosystém, spol.s r.o., Havlíčkův Brod

Bělohradská byla slavnostně otevřena
V pátek 8. 8. 2008 byla slavnostně otevřena opravená ulice Bělohrad-
ská. Její kompletní rekonstrukce od polikliniky až po vjezd na parkoviště 
u Kauflandu byla zahájena v únoru 2008. Investorem oprav komunikace 
a části dešťové kanalizace byl kraj Vysočina. Město pak hradilo ze svého 
rozpočtu veřejné osvětlení, jehož část byla zhotovena již v prosinci roku 
2007. Radnice zaplatila i úpravu vjezdu na nově zřizované parkovací plo-
chy za budovou polikliniky. Město financovalo také polovinu dešťových 
přípojek a zemní práce na rekonstrukci vodovodních přípojek. Smluvní 
cena za realizaci celé investiční akce činila zhruba 16 mil. Kč. Na město 
připadlo necelých 6 mil. Kč a přes 10 mil. Kč investoval do stavby kraj 
Vysočina. Komunikace byla zprovozněna 15. 6. 2008 a slavnostní ote-
vření bylo jen symbolickou tečkou za celou akcí. 
 (ado)
Poslední výměna občanek bez strojově čitelných údajů
Občanské průkazy bez strojově čitelných údajů vydané do 31. prosince 
2003 musí jejich držitelé vyměnit. Žádost o vydání nového dokladu je 
nutné předložit nejpozději do 30. listopadu tohoto roku. Za tuto výmě-
nu se nevybírá správní poplatek. Žádost o vydání občanského průkazu 
se podává osobně u kteréhokoliv obecního úřadu obce s rozšířenou 
působností nebo matričního úřadu. Předložením žádosti a dokladů 
může občan pověřit svého zástupce na základě plné moci. Tiskopisy 
žádostí o vydání občanských průkazů jsou k dispozici na všech obecních 
úřadech obcí s rozšířenou působností a matričních úřadech.Vyhotovený 
občanský průkaz si občan může převzít u obecního úřadu obce s roz-
šířenou působností nebo u matričního úřadu, který uvedl do žádosti 
o vydání občanského průkazu. Pokud neuvedl konkrétní úřad, je jeho 
povinností převzít občanský průkaz u obecního úřadu obce s rozšíře-
nou působností příslušného pro jeho vydání (tj. podle místa trvalého 
pobytu). Tato výměna se netýká občanů, kteří se narodili před 1. led-
nem 1936 a kteří mají ve svých občanských průkazech vyznačenu dobu 
platnosti „bez omezení“ nebo „platnost prodloužena bez omezení“. 
 Jitka Svatošová, Krajský úřad kraje Vysočina
Dotace z rozpočtu města v roce 2009
Zastupitelstvo města schválilo v letošním roce nové Zásady pro posky-
tování finančních podpor neziskových činností v oblastech tělový-
chovy a sportu, sociálních služeb a zdravotnictví, kultury a ostatních 
zájmových činností z rozpočtu města Havlíčkův Brod, které budou pla-
tit od 1. ledna 2009. Podle nich dochází k celé řadě změn, z nichž nej-
důležitější je ta, že finanční podpory z rozpočtu města budou posky-
továny na základě zdůvodněných žádostí podaných nejpozději do 15. 
října předchozího roku na předepsaném formuláři a s předepsanými 
přílohami. Finanční podpory budou přiznány výhradně na činnosti 
uvedené v těchto Zásadách. Žádosti, které musí obsahovat všechny 
náležitosti podle Zásad, je nutné předkládat prostřednictvím podatel-
ny Městského úřadu v Havlíčkově Brodě, jinak by byly neplatné. Vlast-
ní text Zásad a formuláře žádostí naleznete na webových stránkách 
města na adrese: http://www.muhb.cz/VismoOnline_ActionScripts/
File.aspx?id_org=3782&id_dokumenty=812702 nebo je obdržíte  
v písemné podobě na právním oddělení MěÚ.
 Právní oddělení MěÚ
Posílení jazykové profesionality na úřadě
Stejnojmenný projekt absolvovalo 38 zaměstnanců z různých odborů 
městského úřadu v Havlíčkově Brodě. Odborné jazykové vzdělávání  
v němčině a angličtině bylo podpořeno finanční dotací z Fondu Vyso-
činy v částce 96 000 Kč, spolufinancování projektu z rozpočtu města 
pak tvořilo částku 38 652 Kč. Celkem bylo agenturou LANT zajištěno 
64 vyučovacích hodin pro čtyři skupiny angličtiny a jednu německou 
v období od 1. března 2006 do 29. února 2008. Na základě realiza-
ce projektu jazykového vzdělávání bylo dosaženo rozšíření a zlepšení 
jazykové úrovně zaměstnanců veřejné správy a zvýšení úrovně jejich 
písemného i slovního projevu. Na závěr bylo účastníkům předáno 
osvědčení o absolvování výstupního testu. Projekt byl ukončen 31. 
července 2008, po oznámení výsledků úspěšně složených zkoušek 
čtyř účastníků na British Council v Praze. 
� (pat)
Do bazénu s čipovou kartou MHD
Krytý bazén v Havlíčkově Brodě připravil v letošním roce pro své náv-
štěvníky novinku, která se týká vstupního systému. Po pravidelné 
odstávce je zde od otevření 11. 8. 2008  možné využít čipové karty 
MHD jako vstupenky do bazénu stejně, jako klasické karty s čárovým 
kódem. Na recepci v Kotlině je možné tyto čipové karty také dobíjet.
� (pat)

Havlíčkobrodské listy na www.muhb.cz od 29. 8.  
příští vydání od 3. 10.



Reportéři IN
Srpnové zajimavosti
• Ve vestibulu Staré radnice probíhala do konce srpna putovní výstava 
věnovaná práci mateřských center na Vysočině. „Síť mateřských center se 
letos zaměřila v rámci celoroční kampaně Zdravý život ve zdravém prostředí 
na obnovu společenského vnímání rodiny jako vícegeneračního společen-
ství. Proto i mateřská centra přerůstají v komunitní střediska, která posky-
tují pomoc v podobě široké nabídky služeb pro celou rodinu“, uvedla presi-
dentka Sítě mateřských center Rut Kolínská.
• V areálu bývalých kasáren Čechovka v Havlíčkově Brodě byl položen 
základní kámen projektu Villa Park Čechovka. Jde o ambiciózní projekt 
výstavby více než 110 různě velkých bytů v osmi domech. 
• Na Smetanově náměstí byla slavnostně otevřena nová restaurace Koz-
lovna, která nabízí zajímavé prostory s originálním interiérem a pohostí až  
150 návštěvníků uvnitř a 40 na letní zahrádce. Slavnostního otevření se 
zúčastnili i zástupci kraje Vysočina a představitelé města Havlíčkův Brod. 
• Putovní výstava k projektu s názvem „Bojovníci proti totalitě pohle-
dem dětí“ se konala na Havlíčkově náměstí od 18. do 20. 8. 2008.  
Výstava byla přehlídkou poutavých video snímků a zároveň expozicí 
připomínající dějiny naší země ve 20. století. Vycházela ze soutěže dětí 
základních škol, které se výrobou a zpracováním krátkého filmového 
dokumentu seznamovaly s pohnutými osudy osob pronásledovaných 
bývalým režimem či válečných veteránů. 
• Ve čtvrtek 21. 8. byl v rámci Letní žurnalistické školy Karla Havlíčka 
Borovského představen nový informační portál. Nově tak přibývá  
k i-deníku druhý portál Vysočina-info.cz, který by měl vedle informací  
o firmách, institucích, ale také akcích a dopravě nabídnout i zprávy  
z celé republiky, včetně publicistiky, sportu a zábavy.
• Od 1. září  2008 postačí do všech muzeí a galerií, které zřizuje kraj 
Vysočina, jediná vstupenka. Ta svého držitele opravňuje ke 12 vstu-
pům do krajských kulturních zařízení za zvýhodněnou cenu. Vstupen-
ku ve třech variantách – plné vstupné za 120 korun, snížené vstupné 
za 60 korun a vstupné pro školní třídy za 300 korun – lze zakoupit ve 
4 muzeích, 4 jejich pobočkách a 3 galeriích v kraji Vysočina.
 (red)

Vzpomínali na 21. srpen 1968 v Brodě
Havlíčkobrodské Muzeum Vysočiny uspořádalo 21. srpna besedu a tema-
tickou výstavu ke čtyřicátému výročí invaze vojsk Varšavské smlouvy. 
Zavzpomínat na smutnou událost československých dějin přišli obyva-
telé Havlíčkova Brodu, kteří mluvili o svých zážitcích z osudného dne. 
Přišli svědkové odletu Josefa Chadalíka, který se vrtulníkem dostal až do 
Jugoslávie, kde chtěl zorganizovat odboj proti okupantům. „Tento čin 
se stal nejvýraznější událostí v Havlíčkově Brodě a je doposud obestřen 
mnohými nejasnostmi,“ řekla historička brodského muzea Alena Kašpa-
rová, která spolu se studentem gymnázia Petrem Tvrdým připravila pro 
příchozí malou výstavu, která obrazově dokumentovala průběh okupa-
ce. Příchozí si prohlédli dobové noviny, fotografie a shlédli tematickou 
televizní reportáž o Josefu Chadalíkovi. 
Stejnému tématu se věnovaly i dvě přednášky Letní žurnalistické školy, 
která toho času probíhala v Havlíčkově Brodě. O období, ve kterém se 
narodili, vyprávěli bývalý politik Vladimír Mlynář a ředitel Ústavu pro stu-
dium totalitních režimů Pavel Žáček. Následující den se na Starou radnici 
sjeli pamětníci, mezi nimiž nechyběla novinářka Petruška Šustrová.
 (aš)

Pokračovatelé Karla Havlíčka se sjeli do Brodu
V předposledním prázdninovém týdnu se počtvrté v Havlíčkově 
Brodě konala Letní žurnalistická škola Karla Havlíčka Borovského, 
na kterou se sjelo čtyřicet mladých lidí se zájmem o novinařinu. 
Účastníci tentokrát pracovali v pěti skupinách – vedle tradiční 
televize, rádia, tisku a webu letos pořadatelé přichystali novinku 
v podobě skupiny Reklama a PR. „Naším cílem bylo vytvořit nové 
logo a slogan žurnalistické školy. Obojí se nám podařilo a nyní 
záleží jen na organizátorech, jestli se jim budou líbit a využijí je  
v příštích letech,“ shrnula práci zájemců o marketing lektorka Rad-
ka Burketová. 

Program ostatních skupin se skládal z praktické práce v terénu a odbor-
ných přednášek. Za řečnickým pultem se vystřídali profesoři z vysokých 
škol, politikové, historici a novináři – Dušan Pavlů vedl čtyřhodinovou 
přednášku o marketingu, Petruška Šustrová vzpomínala na události 
srpna 1968 a nechyběli ani zástupci evropských zemí – pozvání přijali J. 
E. velvyslanec Německa v České republice Helmut Elfenkämper, který 
besedoval o vývoji Evropské unie či Lisabonské smlouvě, a 1. rada vel-
vyslanectví Francie Michel Pouchepaddas. Vrcholem týdne byl páteční 
předvolební duel kandidátů na pozici hejtmana, který moderoval Vác-
lav Moravec. Letošní ročník žurnalistického kempu přinesl několik novi-
nek. Celý týden probíhala na náměstí doprovodná akce Živá média, 
na níž se každý den představovala jedna z předních českých zpravo-
dajských společností a studenti i veřejnost se mohli seznámit s prací 
redaktorů Českého rozhlasu, Respektu, Aktuálně.cz nebo Deníku. Na 
rozdíl od minulého roku byla akce mezinárodní, zúčastnili se studenti 
ze Španělska, Slovinska a Slovenska. „V České republice jsem byla popr-
vé, hodně jsem toho poznala a strávila tu báječný týden. Měla jsem 
vlastní překladatelku, takže jsem se z přednášek dozvěděla mnoho 
zajímavostí. Jen jsem myslela, že si novinářskou práci vyzkouším více 
prakticky, ale kvůli jazykové bariéře to nejspíš nebylo možné,“ shr-
nula svoji návštěvu jednadvacetiletá Marina Doña Moreno, student-
ka mediální komunikace v Barceloně. Účastníci zakončili letní školu 
společným rautem a pořadatelé plánují program pro její pátý ročník, 
který začne 16. srpna 2009.
 (aš), foto: Libor Blažek

Nabitý sál Staré radnice svědčil o popularitě Václava Moravce, kte-
rý moderoval v rámci Letní žurnalistické školy duel kandidátů na 
hejtmana kraje, Miloše Vystrčila a Jiřího Běhounka.
 foto: Libor Blažek
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Nezaměstnaní na zkušené v zahraničí
Vyjet na tři měsíce do ciziny, získat zkušenosti prací v oboru a přitom 
pobírat podporu od havlíčkobrodského Úřadu práce – to se poštěstilo 
osmi mladým lidem, kteří se na konci července vrátili z projektu Leonar-
do da Vinci. „Já jsem pracovala ve španělské Malaze u koní a získala 
praxi v oboru, který jsem vystudovala. Kromě toho jsem si zlepšila jazyk 
a nabrala spoustu zkušeností pro budoucí povolání,“ svěřila se absol-
ventka oboru Zootechnika a zoohygiena hospodářských zvířat Veronika 
Jirků, která se o nabídce dozvěděla jako nezaměstnaná na Úřadu prá-
ce. Ostatní účastníci vycestovali například na Krétu, do Španělska, Litvy, 
Anglie nebo na Maltu. „Uchazeči museli ještě v Čechách projít testy, 
pohovory a podmínkou byla výborná znalost angličtiny nebo němčiny. 
Projekt Leonardo hradil vybraným osmi z nich letenky, pobytové výlohy, 
kapesné, jazykový kurz na místě a zahraniční tutoři jim pomáhali najít 
práci,“ popsala projekt spolupořadatelka Marie Poulová. Každý z účas-
níků si po příjezdu ze stáže připravil powerpointovou prezentaci o svém 
pobytu a zážitky sděloval v pátek 8. srpna pracovníkům Úřadu práce  
v Havlíčkově Brodě a ostatním praktikantům. Výběr nových zájemců  
o projekt Leonardo začne podle Marie Poulové v listopadu a po nezbyt-
ných přípravách by vybraní v únoru měli opět na tři měsíce vycestovat 
do zahraničí. 
 (aš)

Stopy paměti v galerii
Sochařská díla Josefa Klimeše, rodáka z Měřína u Velkého Meziříčí,  
a litografie Vladimíra Suchánka z Nového Města nad Metují byla k vidění 
v průběhu prázdnin v havlíčkobrodské Galerii výtvarného umění. Oba 
umělci patří ke špičce ve svém oboru – Vladimír Suchánek se věnuje gra-
fice, malbě, knižní ilustraci a ex libris, dosud uspořádal 146 samostatných 
výstav, zúčastnil se více než 300 kolektivních výstav u nás i v zahraničí  
a za svoji tvorbu získal 27 významných cen. Josef Klimeš se zaměřuje pře-
devším na sochy z bronzu a za jednu ze svých nejznámějších, s názvem 
Každý má právo na vzdělání vytvořenou pro výstavu Expo 58 v Bruselu, 
získal ocenění Grand Prix.
 (aš)

Dřevné drobnůstky ve Štáflově chalupě
Celé prázdniny vystavoval amatérský umělec Zdeněk Neufus ve Štáf-
lově chalupě ručně vyráběné dekorace, doplňky a krabičky na šper-
ky z lipového dřeva. „Zaměřuji se hlavně na šperkovičky, protože mě 
baví vymýšlet stále nové tvary. Jejich povrch zdobím buď vyřezáva-
nými nebo malovanými motivy, které sám vymýšlím, ale realizuje je 
moje známá, zdravotní sestřička Hana Čechová,“ popsal svoji zálibu 
Zdeněk Neufus, povoláním sanitář havlíčkobrodské nemocnice, který 
se vyřezávání věnuje tři roky. Jeho výrobky, mezi které patří kromě 
šperkovnic také náramky, vázičky, vánoční ozdoby nebo obrázky, si 
zájemci mohou prohlédnout na stránkách www.sperkovnicky.cz.
 (aš)

Češi a Němci sjeli Sázavu
Na přelomu července a srpna se konala další část Česko-němec-
kého setkání, do kterého se už počtvrté zapojilo brodské gym-
názium. Osm českých a osm německých studentů pod vedením 
šesti instruktorů strávilo první dva dny v Havlíčkově Brodě, kde 
navštívili muzeum, galerii, koupaliště a poznávali město. Dalších 
pět dní strávili na řece Sázavě, kterou sjížděli od Zruče nad Sáza-
vou. „První den jsme ujeli asi 27 kilometrů, dorazili jsme do kempu 
v Soběšíně, kde jsme přenocovali. Další den jsme se zastavili na 
Českém Šternberku a pokračovali do Samopší,“ popsal část trasy 
osmnáctiletý maturant Ondřej Rázl. V Samopších strávila skupi-
na dva dny hrami a odpočinkem. Závěrečná trasa vodáků vedla  
z Týnce do Pikovic. Pořadatelé vyslyšeli přání Němců navštívit Prahu  
a poslední dva dny proto studenti strávili v hlavním městě. Nezbyt-
nou součástí Česko-německých setkání je fotbalové utkání Češi 
versus Němci. Po dvou neúspěšných ročnících se letos Čechům 
dařilo a pohár vybojovali s přesvědčivým výsledkem. Příští část 
mezinárodního setkání se uskuteční na podzim u jezera Dümmer 
v německém okresu Vechta.
 (aš)

Rekonstrukce v nemocnici se provozu nedotkne
Brodská nemocnice začala s rekonstrukcí nejstarší části hlavní budovy. Pavi-
lon interních oborů se v průběhu následujících dvou let změní v moderně 
vybavené centrum a nabídne pacientům ještě kvalitnější léčebnou a ošet-
řovatelskou péči než dosud. Cílem projektu, jehož součástí jsou nejenom 
komplexní stavební úpravy, ale i dovybavení nejmodernějšími přístroji řady 
dalších oddělení, je zajištění moderní úrovně léčby pacientů v kontextu se 
současnými medicínskými trendy. Předpokládané rozpočtové náklady celé 
akce, která by měla být dokončena do června roku 2010, se pohybují kolem 
částky 160 milionů Kč. Rekonstrukce bude hrazena z prostředků Evropské 
unie z programu Veřejné služby regionálního významu a s podporou kraje 
Vysočina. V současnosti se celé zázemí přestěhovalo do budovy č. 10 bývalé 
ortopedie. Ta bude na dva roky poskytovat azyl výše zmíněným oddělením  
i ambulancím. V průběhu roku jsme celou náhradní budovu upravili tak, aby 
splňovala všechny patřičné normy (úpravy si vyžádaly investici 1 milionu Kč) 
a v žádném případě tak nebudeme muset omezovat provoz ani výkonnost 
daných oddělení. Rekonstrukce bude probíhat postupně tak, aby nebyl  
narušen provoz a chod nemocnice.
 Petra Černo
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Vy se ptáte, my odpovídáme

Co projednaly rada a zastupitelstvo města

Dotaz: Obracím se na Vás s prosbou o informaci v oblasti zpracovává-
ní bioodpadu ve Vašem městě.
Hledám odpovědi na otázku, zda ve Vašem regionu probíhá  třídění 
bioodpadu nebo zda se o třídění bioodpadů uvažuje a v jakém časo-
vém horizontu bude zavedeno.
V případě, že jste již třídění bioodpadů zavedli, tak bych se ráda 
zeptala, jaké využíváte pro tyto potřeby biodegradovatelné materi-
ály (biosáčky, biopytle) a jak jsou ve Vašem kraji distribuovány (kdo 
je dodavatel, popř. jak je zajištěna distribuce do jednotlivých domác-
ností).
Budu Vám velmi vděčná za odpovědi a předem Vám velmi děkuji za 
Váš čas. Děkuji Vám ještě jednou a přeji Vám příjemný letní den. 
 Kateřina Hrbáčková

Odpověď: Město Havlíčkův Brod postupovalo v oblasti BIO průkopnic-
kým způsobem. Již třetím rokem jsou v domácnostech rozmísťovány 

kompostéry pro domácí kompostování se 70 % dotací města. V tuto 
chvíli je osazeno cca 700 domácností z existujících 9 000 (to je však 
včetně bytových domů, kde nelze nádobu umístit).
Otázku odvážecího způsobu sběru BIO (tedy nádoba 120–240 litrů  
„u vrátek“ nebo pytle...) budeme řešit v okamžiku, kdy aktuální legisla-
tiva jasně řekne povinné parametry nakládání s BIO v ČR. Podle našeho 
názoru je smysluplné zavádět pouze systémy, u kterých je přiměřená 
jistota, že nebudou muset být (např. z ekonomických důvodů) vzápětí 
rušeny.
V současné době provozujeme ještě svoz BIO prostřednictvím vel-
koobjemového kontejneru s obsluhou, který 2x ročně (jaro, podzim) 
oběhne po 55 stanovištích celé město včetně všech jeho místních částí 
(na každém místě je 1 den); den přistavení dostanou na vědomí všichni 
občané města předem – v tzv. Jízdních řádech svozu odpadů; obsluha 
zajistí, že nádoba obsahuje pouze BIO a není jen „černou skládkou“.
 Beno Trávníček, Odbor životního prostředí

Termíny veřejných jednání výborů zastupitelstva města v měsíci září

Zasedání zastupitelstva se bude konat 29. 9. 2008 od 14.30 hodin ve velké zasedací  
místnosti MěÚ Havlíčkův Brod, Havlíčkovo náměstí 57.

10.9. finanční výbor 15.15 h. MěÚ V Rámech
10.9. výbor pro územní plán a rozvoj města 15.30 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
11.9. hospodářský výbor 15.15 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
15.9. výbor pro výchovu a vzdělávání a sport 15.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
15.9. výbor pro životní prostředí 15.30 h. MěÚ V Rámech
17.9. cestovní ruch, kultura a vztahy s veřejností 16.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.

23.9. mediální výbor 16.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.

Rada města 11. 8. a 25. 8. 2008 schválila:
• doslovné znění „Přechodných pravidel hospodaření domů při prodeji bytů“
• zajistit generální opravu lapače tuků u ZŠ a MŠ Wolkerova firmou Toman 
inženýrské stavby, HB
• úhradu části nákladů na ubytování Kalamajky v Brixenu ve dnech  
22.–24.8.2008 formou proplacení dokladu o ubytování ve výši 400 EUR z 
položky Partnerská města
• výpůjčku části Havlíčkova náměstí Agentuře Dobrý den s.r.o., Pelhřimov 
na den 26. 9. 2008 v čase od 7.00 do 13.00 hodin za účelem uspořádání 
akce na podporu třídění odpadu
• uzavření nájemních smluv a přijetí věcných břemen na pozemky dotčené 
stavbou „Revitalizace Cihlářského potoka“ 
• uzavřít smlouvu o dílo na výměnu oken v bytovém domě sídliště Jihlavská 
1121–23 s firmou H a M spol. s r.o., Kuchařovice, v domě čp. 2798–2800 
sídliště Pražská, s firmou SVĚT OKEN s.r.o., Jasenice 1254, Vsetín, v domě 
sídliště Pražská 2795–97 s firmou H a M spol. s r.o., Kuchařovice 
• úplné znění vyhlášení konkursu na obsazení místa ředitele/ky příspěvko-
vé organizace ZŠ Konečná a jmenovala komisi: A. Geržu, H. Štefánkovou, 
K. Caklovou, J. Menšíkovou, T. Hermanna, D. Gryčovou, P. Řeháka. Funkcí 
tajemníka je pověřena B. Šimková
• výpůjčku pozemků u hřiště v ulici Plovárenská DOROSTOVÉ UNII 
– sdružení křesťanských dorostů HB, na den 20. 9. 2008 v čase od 9.00 do 
13.00 hodin za účelem konání akce s názvem „Sobota pro všechny“ 
• dotaci na realizaci projektu Dětský den ve výši 3.000 Kč Sboru dobrovol-
ných hasičů, Havlíčkův Brod – Svatý Kříž 

Rada města:
• uložila hospodářskému odboru uzavřít smlouvu o dílo na vyhotovení 
aktualizace energetických auditů, nových energetických auditů a průkazů 
energetické náročnosti vybraných budov v majetku města s ohledem na 
přípravu žádostí o dotaci z Operačního programu Životní prostředí se zho-
tovitelem J. Prokešem, Jihlava
• nedoporučila zveřejnění záměru prodeje pozemků – orné půdy ve vlast-
nictví města 
• uložila hospodářskému odboru uzavřít smlouvu o právu k provedení 
stavby „Rekonstrukce kolejí Šlapanov – Havlíčkův Brod“ s investorem stavby 
Správa železniční dopravní cesty, státní organizace se sídlem Praha 1
• uložila odboru rozvoje města uzavřít s uchazečem Stavounie, stavební a 
obchodní společnost s.r.o., smlouvu o dílo na vyhotovení projektové doku-
mentace Přístavba tělocvičny ZŠ V Sadech 
• souhlasila se zněním smlouvy o poskytnutí dotace uzavřené mezi městem 
a poskytovatelem dotace krajem Vysočina na vybudování umělého trávníku 
na fotbalovém hřišti Na Losích. Rada města ukládá odboru rozvoje města 
realizovat světelnou tabuli a technoligii závlahy na vedlejším hřišti a jednat 
s krajem Vysočina o navýšení dotace na tyto stavební objekty
• uložila odboru rozvoje města požádat o dotaci Ministerstvo financí na 
rekonstrukci hřiště u ZŠ Wolkerova v rozsahu: víceúčelové hřiště s atletic-
kým oválem a prostorem pro skok, hřiště pro basketbal, hřiště pro volejbal
• bere na vědomí informaci o průběhu realizace stavby rekonstrukce 
komunikace U Panských a ukládá odboru rozvoje města uzavřít se zhoto-
vitelem stavby dodatek ke smlouvě o dílo řešící změnu rozsahu stavby a 
prodloužení termínu realizace stavby
• jmenovala členy hodnotící komise u veřejné zakázky Úprava vodoteče a 
okolí mezi ulicemi Rozkošská a Havlíčkova: L. Honzárka,  K. Báťu, J. Jukla,  J. 
Beneše a  M. Gerthnerovou  a jejich náhradníky Č. Jůzla, J. Kučeru, L. Dvořá-
kovou, M. Nejezchlebu a B. Trávníčka
• souhlasila se zněním zadávací dokumentace – výběrové řízení na doda-
vatele stavby Úprava vodoteče a okolí mezi ulicemi Rozkošská a Havlíčko-
va a ukládá odboru rozvoje města vyzvat k podání nabídky minimálně 9 
uchazečů

• uložila odboru města podat námitku proti návrhu Zásad územního rozvo-
je kraje Vysočina
• souhlasila s uzavřením předložené dohody o provedení stavby „Splašková 
kanalizace U Nové silnice“ s vlastníkem pozemku
• vzala na vědomí závěry veřejnosprávní kontroly provedené útvarem vnitř-
ního auditu u PO Sociální služby města. Na základě nich ukládá řediteli této 
organizace nastavit vnitřní kontrolní systém
• ukládá TS předat organizacím města bezplatně kompostéry o objemu 390 
litrů – do 30. 9. 2008
• souhlasila s poskytnutím finančního daru HB SKI TEAMU ve výši 3000,- 
Kč  na nákup pohárů pro účastníky závodu v rychlostním lyžování na trávě, 
který se koná 6. 9. 2008 v Horní Krupé
• souhlasila s použitím znaku města v publikaci a výstavní expozici Slavné 
vily kraje Vysočina, která je připravována uměleckou agenturou a naklada-
telstvím FOIBOS
• uložila právnímu oddělení zajistit podepsání plné moci  pro advokátní 
kancelář  JUDr. Lubomíra Málka, Havlíčkův Brod, která by  na základě ní 
pokračovala v soudním sporu s United Bakeries a.s. Brno
• v souladu s doporučením hodnotící komise vylučuje uchazeče SWIE-
TELSKY stavební s.r.o.,  České Budějovice, z účasti v zadávacím řízení na 
dodavatele stavby Podchod pro pěší v ulici Masarykova
• uložila odboru rozvoje města do návrhu rozpočtu na rok 2009 zahrnout  
náklady na vybudování chodníku v Humpolecké ulici (od viaduktu k UNO 
interier s.r.o.), na rekonstrukce přístupových komunikací v lokalitě Žižkov II, 
na instalaci zábradlí v Lidické ulici
• uložila odboru rozvoje města zadat výběrové řízení na projektanta stavby 
a zpracovatele projektů pro podání žádostí o dotaci z operačního progra-
mu životní prostředí na realizaci úspor na školské objekty základních škol, 
mateřských škol a školní jídelny Prokopa Holého
• doporučila zastupitelstvu realizovat dráhu pro in-line na hřišti Plováren-
ská v celém rozsahu dle schválené projektové dokumentace, parkoviště a 
část dráhy na pozemku Povodí Vltavy s.p. jako samostatný stavební objekt
• uložila hospodářskému odboru navrhnout  příslušnou rozpočtovou změ-
nu zářijovému zasedání zastupitelstva města na realizaci zakázky „Hřbitov u 
kostela sv. Vojtěcha – oprava ohradní zdi – 1. část“ 
• byla seznámena se záměrem projektu Sdružení Fokus Vysočina - dokon-
čení „Domu sociálních služeb“ v ulici 5. května čp. 356 a nemá námitek k 
podání investičního projektu z prostředků EU
• doporučila zastupitelstvu města poskytnout partnerskému městu Spišská 
Nová Ves částku  ve výši 100 tis. Kč jako podporu při odstraňování povodňo-
vých škod v městské zoologické zahradě.
� -pat-

Usnesení rady a zastupitelstva města v plném znění  
jsou na webových stránkách a úřední desce MěÚ.
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Sport
HC Rebel informuje
• Havlíčkobrodští hráči šli hned po dovolené v závěru července na led. Tre-
nér P. Novák měl k dispozici 32 hráčů do pole a tři brankáře. To znamená, 
že přípravu na ledě zahájil kompletní kádr Rebelů.
• Několik přípravných hokejových zápasů se neslo ve znamení herních tes-
tů. Do Kotliny například zavítala Růžičkova mistrovská Slavia. Ta sice jedno-
značně vyhrála 8:3, ale pro diváky to byl zajímavý zápas i díky tomu, že pro 
brodského odchovance Miloslava Čermáka v barvách Slavie to byl vůbec 
první zápas v Brodě proti Brodu.
• V dalším přípravném zápase na domácím ledě brodští hokejisté nastou-
pili proti Táboru a zvítězili 5:4. Rebelům nevyšla podle představ poslední 
třetina, kdy už jim docházely síly vzhledem k předcházející náročné trénin-
kové zátěži. 
• V nové sezoně budou dražší vstupenky. Na jedno utkání na seze-
ní bude vstupenka za 80 korun, na stání za 60 korun. Permanentka  
k sezení stojí 1400 korun, na stání 1200 korun. Na všechna přátelská utkání 
hokejistů HC Rebel, která se hrají v Kotlině, je jednotné vstupné 40 korun.
 (ja) 

Michal Novák vybojoval na MS sedmé místo 
V závěru července se uskutečnilo v tureckém Istanbulu juniorské MS 
v zápase řecko-římském. Nejvíce se z české výpravy dařilo Michalu 
Novákovi v hmotnosti do 60 kg, když v prvním kole porazil na body 
Maďara I. Kozáka. Ve druhém kole rakouského borce A. Geigera položil 
na lopatky. Ve třetím na Michala čekal běloruský závodník Khalivat-
skij, který jej porazil na body. Jelikož se Bělorus probojoval do finále, 
tak Michalovi svitla naděje boje o bronz. V prvním kole repasáže na 
Michala vyšel azerbajdžánský závodník Mustafajev, který mu nedal 
šanci a vyhrál na body. Michal byl prohrou z bojů o medaili vyřazen  
a obsadil celkově sedmé místo.
 (ja, bob)
Představujeme vodácký oddíl TJ Jiskra Havlíčkův Brod
Nápad založit vodácký klub je datován rokem 1987, ale v prvopočátku šlo  
o letní odnož Lyžařského oddílu TJ Jiskra. Prvním přístavem oddílu byl ryb-
ník Cihlář a pro jízdy na vodě byla vhodná také přehrada Žabinec. 
Později se podařilo postavit loděnici přímo u řeky Sázavy nedaleko teh-
dejšího závodu Plastimat. Tím nastal velký zlom v činnosti oddílu a začalo 
se jezdit na vodě se vším co plave, tedy počínaje minikajaky pro nejmenší 
přes slalomové lodě i kanoe a konče rafty. Došlo i na závodění a úspěch  
v juniorské lize ČR.
Nechybí pravidelné schůzky v loděnici ani četné výpravy na české řeky včet-
ně těch v zahraničí. A když je v řekách nízký stav vody, následují vycházky 
do přírody, putování v sedle kol a v zimě jízda na lyžích. S přibývajícími roky 
zodpovědnost za chod oddílu přebírají další, už zkušení vodáci a činnost 
„běží“ bez problémů a za zájmu především dětí.
 (ja)

Házená slavila devadesátiny
Sérií exhibičních utkání všech věkových kategorií ve sportovní hale TJ Jis-
kra si hráči, trenéři, funkcionáři a příznivci připomenuli uplynulých 90 let 
házené v Havlíčkově Brodě.
Navíc bylo co hodnotit, když největších úspěchů bylo dosaženo  
v národní házené, včetně získání mistrovských titulů. V posledních letech 
se výrazně prosazuje také mezinárodní házená. 
 (ja)
Ostudné vystoupení domácích fotbalistů
Již v přípravných zápasech předvedli fotbalisté havlíčkobrodského Slovanu 
nevyvážené výkony. Například ve Svitavách si uřízli ostudu prohrou 0:5. 
Naopak Hlinsko porazili 3:0. 
V úvodním kole krajského přeboru v derby utkání s Herálcem na jeho hři-
šti sice vyznělo pro favorita, tedy Slovan výhrou 1:2, ale Herálec mohl být 
i tak s výkonem a přístupem hráčů spokojený. Bohužel, hned v druhém 
kole krajského přeboru Slovan na domácím trávníku s Pelhřimovem před-
vedl doslova ostudný výkon a prohrál 0:5. Nejsmutnější však pro příznivce 
brodského fotbalu je, že nový trenér L. Mitas po zápase uvedl, že kluci si 
asi neuvědomují, že fotbal se bez bojovnosti a nasazení hrát nedá. Přece 
pan trenér je trenérem Slovanu od toho, aby si to „kluci uvědomili“!
 (ja)

H.B. Beach Volleyball Cup
Za podpory grantu města Havlíčkův Brod se Havlíčkovo náměstí promě-
nilo ke konci léta na pár dní v písečnou pláž. Ve středu 27. 8. odpoledne 
se rozeběhla čtyřdenní akce, která přinesla do města v závěru letoš-
ních prázdnin zábavu sportovního i kulturního charakteru. V podvečer 
prvního dne starostka Jana Fischerová zahájila úvodním podáním Exhi-
biční zápas modelky Lucie Váchové a sportovního moderátora Pavla 
Poulíčka s týmem zástupců města Havlíčkův Brod. Ti neváhali podpořit 
zábavu svými úžasnými „dresy“ a nakonec i vítězstvím. V dalších dnech 
doplňoval volejbalové turnaje doprovodný program s letním kinem, 
koncertem Petra Muka a závěrečným ohňostrojem.
� (pat)

Nový vstup do sportovní haly. Na přelomu července a srpna 
začaly práce na již nutné úpravě vstupních prostor do sportovní 
haly TJ Jiskra. Počítá se srovnáním vstupních schodů i s novou 
zádlažbou.
 Foto Jaroslav Švanda

V Pekingu Švec na medaili nedosáhl
Havlíčkobrodský zápasník Marek Švec prohrál boj o bronzový kov 
na OH v Pekingu. Zvítězil sice nad mistrem světa, ale podlehl Assetu 
Mambetovi z Kazachstánu. Tím pětatřicetiletý brodský rodák obsa-
dil celkově pátou příčku v hmotnostní kategorii do 96 kilogramů  
v řecko-římském stylu, nejlepší ve své kariéře. Na OH v Atlantě 1996 
skončil osmý a v Sydney 2000 osmnáctý.
 (ja), foto: archiv M. Švece
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Co možná nevíte
připravila nová třída mateřské školy, která bude 
spadat pod Příčnou a zároveň dochází k úpravám 
školní zahrady. Stojí za zmínku, že stejně jako loni, 
tak i letos se věnuje několik set tisíc na vybavení 
školních zahrad „mateřinek“ moderním mobiliá-
řem.“ 

Jaká vylepšení mohou očekávat teď po prázdni-
nách či v budoucnu základní školy? 
„Uvedu li jen příklady, tak ve škole Wolkerova 
byla opravena střecha, V Sadech vodoinstalace – 
to jsou opravy, které nejsou na první pohled vidi-
telné, ale jsou velmi důležité. Ve škole  Štáflova 
kromě rekonstrukce učebny fyziky také  proběhla 
sanace omítek ve sklepích, která umožní využívat 
tyto prostory pro mimoškolní aktivity, kluby, kera-
mickou dílnu apod. Na Konečné úprava bývalých 
šaten a vestavba jedné učebny pomohla škole po 
ztrátě jednoho pavilonu. Na Nuselské se pokra-
čuje ve výměně oken, připravuje se zabezpečo-
vací systém a další záležitosti. 
Letos jsme se dívali i do budoucnosti, například 
jsme úspěšně podali žádost o dotaci na výstavbu 
nové tělocvičny v Sadech a máme přislíbenou 
dotaci.  Do roku 2010 by tělocvična mohla stát, 
což je pro dnes největší základní školu důležité. 
Souvisí to i s rozhodnutím, že v budově na Rube-
šově náměstí bude do r. 2010 školní výuka zruše-
na a objekt využit jiným způsobem.“ 

V poslední době se hodně investuje do hřišť a to 
nejen veřejných, ale jak je vidět, i těch školních.
„Hřiště, ať už veřejná nebo školní, bývala tak tro-
chu „Popelkou“. Bylo období před asi 3-4 lety, 
kdy stará hřiště nevyhovovala normám, takže 
byla odstraněna, ale zároveň nevyrůstala nová. 
Za toto hluché období jsme byli vcelku po právu 
kritizováni. Situace se zlepšuje, byla otevřena Plo-
várenská, investovali jsme na Pražské či Kalinově 
nábřeží. Zároveň jsme loni i letos uvolnili finance 
pro hřiště v „mateřinkách“ a budeme pokračovat. 
Peníze letos půjdou také na pořízení mobiliáře  
a nábytku do školek. 
Počítáme do budoucna také s renovací hřišť  
u základních škol. Ve škole Wolkerova jsme podali 
žádost o dotaci ze státního rozpočtu, je zpracova-

Školy vítají své žáky, město se dívá 
do budoucna

Každoročně se základní školy a „mateřinky“ pře-
vlékají přes prázdniny do čistých šatů, aby přivíta-
ly své svěřence. Vítají je vymalované třídy, vyčiš-
těná okna, mnohde i vyměněná, opravený nebo 
nový nábytek. Usměvaví učitelé jsou nachystáni 
krotit přílišný temperament rozdováděných dětí 
nebo zpříjemnit prvňáčkům první dny povinnos-
tí, kterých se nadlouho jen tak nezbaví. Letos  
v září si poprvé vyzkouší školní lavice celkem 210 
dětí (v základní škole Konečná  21, ve Štáflově  43, 
V Sadech 73,  Wolkerova 50, Nuselská 23 žáků).
Na školáky se připravují i v papírnictvích. Napří-
klad u Švejdů dostanou za nákup nad tři sta 
korun pěknou kuličkovou tužku „Pilot“, i jinde se 
možná dočkají při pořizování školních pomůcek 
drobných dárečků. Na prvňáčky nezapomíná ani 
město. 1. září je pravidelně navštěvují jeho před-
stavitelé, aby dětem popřáli úspěšný vstup do 
školních lavic.
Město Havlíčkův Brod je zřizovatelem pěti základ-
ních a osmi mateřských škol. Na jeho bedrech leží 
především starost o majetek, tedy budovy, jejich 
provoz a vybavení. Podíváme se s Havlíčkobrod-
skými listy trochu do zákulisí, tam kde na první 
pohled opravy nejsou patrné, a nahlédneme i do 
budoucnosti školského zázemí.

Letos se uvolnilo z městského rozpočtu o pozná-
ní více finančních prostředků, než v uplynulých 
letech. Co bylo příčinou, že se školy mohou  
v tomto roce těšit z vylepšení jejich technického 
stavu?
„Na školské objekty se v Brodě nezapomínalo 
nikdy, v letošním roce se však vydalo více peněz 
než v uplynulých letech na velké opravy, případ-
ně investice, do všech základních škol i mateři-
nek“ zahajuje rozhovor radní Tomáš Hermann, 
který má oblast školství ve svém resortu. „Každý 
majitel domku ví, že údržba objektu nikdy nekon-
čí, pokud chceme, aby dobře vypadal, a to my  
u našich zařízení také chceme. Jsem rád, že se to 
povedlo i v době, kdy probíhaly vzrušené diskuze 
o budoucnosti škol v Brodě a vznášely se otazníky 
nad existencí té či oné budovy. Nakonec převážil 
názor, že na vzdělání se šetřit nemá.“

Začneme u mateřských škol. Jaká je čeká nej-
bližší budoucnost?
„Zdůraznil bych pokračování rekonstrukce  
v mateřské škole Příčná, která je vedle Zahrad-
nického snad nejoblíbenějším objektem mezi 
„školkami“. Po loňské vnitřní rekonstrukci se letos 
opravoval vnější plášť. Kromě toho jsme zareago-
vali na zvýšený zájem rodičů o umístění dětí do 
mateřských škol a využili toho, že se uvolnila ved-
le stojící budova, kde bývala jídelna pro důchodce 
a později Domovinka. Zde se v průběhu prázdnin 

ná projektová dokumentace u dopravního hřiště 
Nuselská, kde bychom rádi žádali o dotaci z Fon-
du Vysočiny a zároveň je pro tuto lokalitu zpra-
cována studie nových sportovišť, na která také 
budeme hledat dotační titul. 
Bude se pracovat na rekonstrukci venkovních 
prostor na Žižkově, minimálně by mělo vzniknout 
dětské hřiště, pravděpodobně v areálu školní 
zahrady, které by sloužilo i pro veřejnost.“ 

Jaké další projekty připravuje město pro využití 
dotací? Zaslechla jsem například o velmi zajíma-
vém projektu arboreta, které by mohlo vznik-
nout u školy Wolkerova.
„Byla již zpracována studie arboreta, ale není 
to nijak standardní a jednoduchá ani levná 
záležitost, takže zatím se mapuje možnost získání 
dotace. Rádi bychom využili prostředků Evropské 
unie z Operačního programu životní prostředí, 
ale bude to běh na delší trať. 
Aktuálně se rozjely přípravné práce na úpravách 
vnějších plášťů budov, zateplení, výměny oken,  
u vytipovaných budov základních i mateřských 
škol a chtěli bychom také požádat o evropské 
peníze ze zmiňovaného Operačního programu 
životní prostředí.V počátečním stadiu jsme vybrali  
10-11 objektů. Představuje to velký objem prá-
ce na přípravě žádostí, ale pokusíme se získat  
z evropských zdrojů co nejvíce. 

Školní budovy jsou jedna věc. Jak je možné zlep-
šit také výuku a úroveň vzdělávání ve školách?
„Město je jako zřizovatel odpovědné za sprá-
vu majetku, škola je však samostatnou orga-
nizací. Pedagogové personálně spadají pod 
ředitele školy a placeni jsou ze státních peněz. 
Zřizovatel, tedy město, je odpovědný za stav 
budov, vzdělávací proces je pak v celé repub-
lice stejný a je hrazen prostřednictvím krajů 
státem. Zlepšení vzdělávacího procesu je mož-
né jednak zčásti ze státních peněz, které jdou  
i na pomůcky, zčásti i z provozních prostředků, 
které poskytuje město na chod škol. Očeká-
váme však zejména iniciativu škol, aby samy 
využívaly současných možností programů  
z evropských fondů, kde jsou prostředky i do 
vzdělávacího procesu. Nedávno byly programy 
vyhlášeny a možnost by měla trvat několik let. 
Také město pomáhá školám prostřednictvím 
pracovnice odboru školství ve vyhledávání růz-
ných dotačních titulů, může spolupracovat na 
přípravě projektových žádostí, poskytuje ško-
lám informační servis, a snaží se získat peníze  
i z jiných dotačních titulů, které se týkají škol-
ství, jako jsou právě zmiňovaná hřiště nebo 
zateplování budov.“ 

 Stránku připravila Světlana Pátková

Já chci být horolezcem. Prý když se naučím špl-
hat, mohu to dotáhnout až třeba na ministra.

Oldřich Dwořák
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Co možná nevíte
Havlíčkobrodské listy – zajímavosti z výzkumu veřejnosti  
reprezentativní výzkum DEMA a. s., 400 dotázaných 18+ let, sběr dat 7. 5. – 30. 5. 2008

Jak tematicky zaměřit Havlíčkobrodské listy
Čtenářům Havlíčkobrodských listů 
byl předložen seznam deseti témat. 
Jejich úkolem bylo zamyslet se nad 
tím, jak vypadají listy v současnosti, 
a říci, jak by si představovali jejich 
orientaci do budoucna.

Co je oblíbené
Všichni čtenáři byli požádáni, aby 
uvedli, jaké téma mají v Havlíč-
kobrodských listech nejraději,  
o čem si nejraději čtou, co vyhle-
dávají přednostně, když mají před 
sebou jejich výtisk. 
• Naprostá většina čtenářů (92 %) 
uvedla konkrétní téma. Čtenářsky 
jsou nejoblíbenější aktuality, kultu-
ra a věcné informace z radnice.

Co omezit
Všichni čtenáři byli požádáni, aby 
uvedli, čemu je v Havlíčkobrod-
ských listech dáváno zbytečně mnoho prostoru, co by 
tam nemuselo být, co nejčastěji tzv. přeskakují.
• Téměř dvě třetiny čtenářů (60 %) uvedly konkrétní 
téma. Výhrady čtenářů směřovaly nejčastěji do oblasti 
sportu, reklamy a prezentace práce radních a zastupitelů.

Periodicita vydávání
Havlíčkobrodské listy jsou vydávány jako měsíčník. 
Tři čtvrtiny čtenářů považují toto řešení za vyhovující  
(72 %) a domnívají se, že by listy i nadále měly vycházet 
jednou za měsíc.
Čtvrtina čtenářů nepovažuje zvolenou periodicitu 
vydávání za optimální. Tito občané navrhují Havlíč-
kobrodské listy:
• vydávat častěji, buď jedenkrát za čtrnáct dní (22 %, 
což je názor více než každého pátého čtenáře) nebo 
jednou za týden (1 %);
• méně často, pouze jednou za dva měsíce (4 %);
• zrušit, vůbec je nevydávat (1 %).

Celková čtenost
• Naprostá většina občanů (84 %) se řadí 
mezi čtenáře Havlíčkobrodských listů.
• Každý šestý občan (16 %) tento místní tisk 
nečte.

Rozsah přečteného
• Čtyři čtenáři z deseti obvykle přečtou Hav-
líčkobrodské listy úplně celé (40 %).
• Zhruba každý šestý přečte tři čtvrtiny (18 %) 
a každý pátý asi tak polovinu (21 %) z toho, co 
noviny obsahují. 
• Každý pátý si vybírá jen něco (21 %). 

Využívaná forma
• Naprostá většina čtenářů využívá při čtení 
Havlíčkobrodských listů výhradně tištěnou 
formu (89 %). 
• Minimum čtenářů (1 %) využívá pouze jejich 
elektronickou podobu, vyhledává si je přes 
internet. 
• Každý desátý čtenář (10 %) kombinuje obě 
možnosti, jak tištěnou, tak elektronickou. 

Kdo čte Havlíčkobrodské listy

Kompletní přehled celkových zjištění ukazuje, že většina čtenářů je spokojena se 
současným stavem, vyjma oblasti aktualit, která vykazuje nejsilnější důraz na změ-
nu, respektive požadavek na informační posílení.

stejně více méně
informace z radnice 66 % aktuality 55 % firmy, podnikání 28 %

kultura 66 % zajímavosti 45 % sport 23 %

osobnosti, historie 65 % názory čtenářů 38 % služby a nabídka 18 %

reportáže 63 % reportáže 35 % osobnosti, historie 16 %

firmy, podnikání 62 % informace z radnice 30 % názory čtenářů 11 %

služby a nabídka 58 % kultura 28 % kultura 6 %

sport 57 % služby a nabídka 24 % zajímavosti 5 %

názory čtenářů 51 % sport 20 % informace z radnice 4 %

zajímavosti 50 % osobnosti, historie 19 % reportáže 2 %

aktuality 45 % firmy, podnikání 10 % aktuality 0 %

Pořadí tematické stabilizace nebo změn
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Městské informační centrum Havlíčkův Brod, Havlíčkovo nám. 57
telefon: 569 497 357, 569 497 353 – fax: 569 497 299 
e–mail: icentrum@muhb.cz – internet: www.muhb.cz
Otevírací hodiny: Po–Pá 9–17 h. So 8–12 h. Mimo provozní dobu poskytne 
základní informace Muzeum Vysočiny Havlíčkův dům.

Evropský den bez aut (EDBA) 2008
Celoevropské motto pro rok 2008: „Čistý vzduch všem“

V letošním roce se k EDBA připojilo opět i město Havlíčkův Brod. 
Bylo by možné pojmout akci formálně – podepsat „Chartu“, udělat 
si čárku a pustit vše z hlavy – to ale cílem není. Chápeme EDBA již 
několik let jako den boje proti zbytečnému ježdění auty po měs-
tě. Určitě mnozí namítnete: „A co je vám na radnici do toho?!“ 
O odpověď se pokusíme v následujícím textu.

Jízdy autem zhoršují kvalitu městského ovzduší, a tím samozřej-
mě poškozují všechny dotčené organismy. Situace je tím horší, 
čím horší jsou rozptylové podmínky (ty závisí nejen na klimatu  
a počasí, ale i profilu terénu). Emise z dopravy začínají být v síd-
lech významnější, než emise ze stacionárních zdrojů. Zanedbatel-
ný není ani efekt globální – všechny vozy, které v současné době  
v našem městě jezdí, dotují atmosféru skleníkovými plyny a napo-
máhají tak klimatickým změnám, mimo jiné nebezpečným výky-
vům v počasí.

Jsou jízdy zbytné a jízdy nezbytné. Bylo by bláhové pokoušet se 
zakázat ježdění auty po městě – je však naprosto legitimní snažit 
se na automobilové egoisty působit. Existuje mnoho alternativ  
k jízdě vlastním autem – ta nejpohodlnější je využití městské hro-
madné dopravy (MHD), která je v našem městě na dobré úrovni  
a za přijatelnou cenu. Jde jen o to, pohlédnout na svoje činy očima 
člověka, který je patriotem svého města.

O cyklistice a dopravě na kole snad netřeba vést dlouhé úvahy. 
Důležitou alternativou je ale i pěší pohyb po různých stezkách  
a pěšinách, které cestu oproti jízdě autem někdy i násobně zkrá-
tí. Pokud takové možnosti v místě existují a dotyčný stejně zvolí 
například při své cestě do nedaleké práce každý den vlastní auto, 
jde nepochybně o čin k okolí bezohledný. Leccos by šlo napsat  
i o zbytečné velikosti auta, a tím zpravidla (nemusí to tak být úpl-
ně vždycky) i o zbytečně velké spotřebě paliva.

Na opačné straně mince musí být ze strany města snaha budovat 
postupně stezky všeho druhu. V letošním roce bude zpracována 
jejich studie, která bude i podkladem pro nový územní plán měs-
ta. V současné době probíhá příprava stezky mezi Katastrálním 
úřadem a lávkou na Humpolecké. Provizorně byl zprůchodněn 
odpovídající úsek na opačné straně řeky Sázavy. 

Protože si velmi vážíme lidí, kteří myslí alternativně, odměňovali 
jsme 22. září 2006 cyklisty, 22. září 2007 pěší pohybující se po 
pěších stezkách a v letošním roce se chystáme odměnit uživatele 
MHD. 

Na akci se podílejí a na vaši účast se těší: 
Ministerstvo životního prostředí, město Havlíčkův Brod, 
HEJKAL s.r.o., CATUS spol. s r.o., SPEKTRUM HOLAS, VELOSERVIS s.r.o.

 Odbor životního prostředí MěÚ

Poklep na základní kámen stezky Katastrální úřad – lávka Humpolecká 
v roce 2006.

Pacienti ODN si vyzkoušeli canisterapii
Nemocnice v Havlíčkově Brodě zavádí od září individuální podpůrnou 
terapii – canisterapii pro pacienty oddělení dlouhodobě nemocných 
(ODN). V polovině srpna se uskutečnilo prvotní, průzkumné setkání, kte-
ré se u pacientů ODN setkalo s velice pozitivní odezvou. Canisterapie je 
označení způsobu terapie, při které se využívá pozitivního působení zví-
řete - psa na zdraví člověka. Pojem zdraví je zde myšlen jako stav psychic-
ké a sociální pohody. „Canisterapie se uplatňuje zejména jako podpůrná 
psychoterapeutická metoda při řešení různých situací, kdy jiné metody 
selhávají nebo je nelze použít. Například při navazování kontaktu s obtíž-
ně komunikujícími pacienty, smyslově postiženými pacienty, v logopedic-
ké a rehabilitační praxi, v socioterapii a psychoterapii tělesně postižených 
či jinak handicapovaných lidí, nebo jako součást komplexní terapie  
v geriatrii a podobně,“ sdělila PhDr. Lada Cetlová, manažerka kvality naší 
nemocnice a organizátorka projektu. Na našem ODN jsou umístěni paci-
enti na doléčení s celou škálou onemocnění – onemocnění pohybového 
aparátu, s neurologickým a onkologickým onemocněním, atd. Canistera-
pii jsme zvolili jako možnou podpůrnou léčbu, která pacientům pomůže 
zlepšit náladu a jejich psychické rozpoložení. Napomůže zklidnit a uvolnit 
pacienta pro další léčbu např.rehabilitaci. Tyto její účinky jsou již dlouho-
době prokázány. „Zajímavé jsou účinky na kardiovaskulární aparát. Pro 
naše účely je výhodou antistresové a antidepresivní působení. Psi jsou 
také výborným sociálním katalyzátorem a pro starší lidi fungují jako kogni-
tivní stimulátor – tedy působí na zlepšování intelektové funkce,“ doplnila 
PhDr. Lada Cetlová. Zahájení projektu canisterapie na ODN se ujala Mar-
cela Siebenbügerová z Psychiatrické léčebny HB se svými fenami Týnou 
a Káťou, která má v této oblasti již letitou praxi. „Canisterapii můžeme 
využít de facto ve všech oborech, na které si vzpomeneme. Samozřejmě 
za předpokladu určitého přizpůsobení se danému stavu a situaci. Tím je 
myšleno určité prostředí, stav klienta po fyzické i psychické stránce, musí-
me přihlížet k různým zdravotním problémům, například alergii, patolo-
gickému strachu ze psů a podobně. Oddělení pro dlouhodobě nemocné 
pacienty je rozhodně místem, kde canisterapie bude mít své blahodárné 
účinky, což se prokázalo již při naší první návštěvě. Pacienti nás přijímali 
skutečně pozitivně,“ sdělila canisterapeutka. Další návštěva canisterape-
utky na ODN je plánována na polovinu měsíce září.
 Petra Černo

V pátek 22. 8. 2008 se dožila paní Anna Dufková, obyvatelka Domova pro 
seniory, Reynkova ulice v Havlíčkově Brodě, 101 let.  Přejeme paní Anně Duf-
kové hodně zdraví a životní vitality, kterou si zachovává doposud.
 DPS Reynkova ul.
Kašpárek vzpomíná
spolu se sokoly a loutkářským oddílem Junáka, že uplynul rok od tragické 
smrti Vladislava Krátkého, principála loutkového divadla Sokola a obětavého 
člena Tělocvičné jednoty Sokol Havlíčkův Brod. 
 Sokol HB
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Telefonická krizová linka pro zdravotně postižené děti 
a mládež
Linku je možné bezplatně využívat z celé ČR na čísle 800 246 642, 24 
hodin denně po celý rok, včetně víkendů a svátků. Hlavním záměrem pro-
jektu je umožnit zdravotně postiženým dětem a mladistvým (případně 
jejich rodičům a dalším osobám, které jsou s těmito dětmi v úzkém kon-
taktu) odborně konzultovat aktuálně vzniklé problémy nebo řešit náhlé 
krizové situace a poskytovat podporu a poradenství. Telefonickou krizo-
vou pomoc zajišťují odborně vyškolení konzultanti, dále externě spolu-
pracující odborníci na jednotlivá témata (psycholog, speciální pedagog, 
právník, lékař) a sociální pracovník poskytující terénní pomoc.
Služba obsahuje tyto základní činnosti:
telefonickou krizovou pomoc , pomoc při uplatňování práv, oprávně-
ných zájmů a při obstarávání osobních záležitostí, odbornou konzultaci 
a pomoc v oblasti zdravotní, psychologické, sociální či pedagogické, 
navazující služby - konzultace v oblasti vzdělávání, případně pracovní-
ho uplatnění (celá ČR), možnost využívání stávajících aktivit žadatele 
(asistenční služba, rehabilitační a rekondiční pobyty, dětské tábory, 
kulturní a společenské akce, sportovní aktivity vhodné i pro velmi těž-
ce postižené jedince (celá ČR).
PROSAZ, Společnost pro sociální rehabilitaci občanů se zdravotním 
postižením
Kodymova 2526, 158 00 Praha 5, e-mail: prosaz@prosaz.cz, www.prosaz.cz
telefon/fax: 251 61 44 69

Některé služby charity najdete v novém sídle
Charitní ošetřovatelská služba Havlíčkův Brod, Charitní pečovatelská 
služba Havlíčkův Brod, Centrum osobní asistence Havlíčkův Brod, 
Dobrovolnické centrum, ředitelství a ekonomický úsek Oblastní cha-
rity Havlíčkův Brod najdete od 1. září  2008 v Bělohradské ulici 1128.  
V bývalém sídle v Žižkově ulici byly kanceláře ve 2. patře budovy. 
„Dostat se do druhého patra bylo pro některé uživatele z důvodu 
jejich zdravotního stavu či věku zcela vyloučené, například pro osoby 
na vozíčku,“ sděluje ředitelka Oblastní charity Havlíčkův Brod Bc. Anna 
Blažková a dodává: „Tyto potíže by měly vyřešit prostory v Bělohradské 
ulici naproti poliklinice, kde jsou do objektu schody pouze dva a po 
nastěhování na ně bude zhotoven nájezd.“ Další výhodou je blízkost 
parkoviště přímo vedle budovy. Kanceláře, do nichž se Oblastní charita 

Základní škola ve Štáflově ulici
Naší škole byla přemýšlivými předky dána do vínku skvělá poloha. Nachází se 
v klidné části města Havlíčkova Brodu v blízkosti parku Budoucnost, zároveň 
je však do centra města (a tedy i k autobusu MHD) coby kamenem dohodil. 
Budova školy má skvostný historický ráz, čerstvě renovovaná fasáda září do 
dáli a vnitřní vybavení je zcela vyhovující současným potřebám.
Jedním z největších NEJ naší školy je její velikost. Jedná se o středně velkou 
školu, vnitřní uspořádání chodeb je velmi jednoduché, přehledné, žádné 
katakomby a bludiště. Díky tomu se všichni navzájem znají, učitelé znají žáky, 
které neučí, žáci se znají napříč ročníky a kamarádství vznikají nejen uvnitř 
jednotlivých tříd, ale i mezi dětmi tříd různých.
Pro současnou městskou školu je už naprostou samozřejmostí mít počíta-
čové učebny, jazykové učebny, učebnu fyziky a chemie, školní knihovnu, 
tělocvičnu, dílny či kuchyňku. Nic z toho naší škole nechybí, navíc se ale 
můžeme pochlubit gymnastickými sálky se zrcadly, dvěma moderními hřišti 
s umělým povrchem, dětským koutkem s dřevěnými prolézačkami a hrád-
kem nebo školním klubem, který sídlí ve vlastních prostorách a je vybaven 
keramickou dílnou. V útulném prostředí školní družiny tráví malé děti svůj 
volný čas před vyučováním a po něm.
Škola vytvořila pro své žáky vlastní vzdělávací program PRIMA ŠKOLA. Jeho 
název tvoří iniciály slov, která určitým způsobem vyjadřují hodnoty, k nimž 
škola směřuje, tedy pohyb, rozum, iniciativa, motivace a aktivita. Náš vzdě-
lávací  program navazuje na osvědčené výukové a výchovné metody, samo-
zřejmostí se však stala také skupinová práce, práce v centrech, projektové 
vyučování a sjednocování poznatků získaných ve škole s poznatky osvoje-
nými mimo ni. 
Cizí jazyk (angličtina) je do rozvrhu zařazen již v první třídě. Na druhém stupni 
mají některé třídy rozšířenou výuku tělesné výchovy ( hokej, zápas, softbal). 
Speciální přístup se dostává i žákům se speciálními vzdělávacími potřebami 
(dyslexie, dysgrafie...).
Škola se každoročně úspěšně zapojuje do sportovních, vědomostních  
a výtvarných soutěží. Stejně jako na všech brodských školách, tak i na naší 
je vyučování obohacováno o návštěvy kulturních a vzdělávacích představe-

ní, o exkurze, výlety, týdenní i jednodenní lyžařské kurzy... Ojedinělé je však 
týdenní letní sportovní soustředění. Pro zpestření výuky organizuje škola 
dětem (nebo děti dětem navzájem) celoškolní projekty (Mikulášskou besíd-
ku, Putování za Betlémskou hvězdou, oslavu Velikonoc, Rej čarodějnic, Den 
dětí...). Každým rokem se pořádá sportovní akademie, která ve městě získá-
vá stále vyšší kredit.
Možností, jak trávit volný čas, je pro žáka návštěva zájmového kroužku. Naše 
škola jich nabízí pestrou paletu: PC, jazyky, zpěv, hra na flétnu, volejbal, soft-
bal, gymnastika, keramika, výtvarný kroužek...
Žáci se stravují ve vlastní školní jídelně, která je v parku nedaleko školy. Do 
jídelny jsou děti odváděny pedagogickým dozorem. Všemi velmi ceněná je 
možnost výběru dvou jídel.
Optimisticky laděný učitelský sbor se těší na vaši návštěvu.

 Jana Tučková

Představujeme základní školy 

Dobrovolnické centrum Fokus Vysočina provádí 
nábor nových dobrovolníků pro tyto činnosti 

Fokus Vysočina 
• individální pomoc v domácím prostředí chráněného bytu klienta, 
doprovod na nákupy, do knihovny, na vycházky 
• organizace volnočasových aktivit klientů (vaření, výuka cizího jazyka, 
PC, aj.)
Domov pro seniory – U Panských, Reynkova 
• trávení volného času s klienty, povídání, společenské hry, aktivizační 
činnosti, četba, pomoc při jednorázových akcích, aj.  
Azylový dům pro matky s dětmi 
• vyplnění volného času dětem (hraní, kreslení, zpívání, čtení pohádek) 
• doučování dětí, společnost a pomoc maminkám 
• individuální činnost s dítětem( být kamarádem), aj. 
Mateřské centrum Zvoneček 
• pohrát si s dětmi, pohlídat děti v případě programů pro maminky 
• pomoc při jednorázových akcích Zvonečku
Mimo Havlíčkův Brod spolupracujeme i s dalšími zařízeními v Chotěboři, 
v Přibyslavi, v Ledči n. S., Světlé n. S atd. 
Nabízíme: 
• spolupráci s duševně nemocnými, seniory, dětmi dle zájmu a času 
dobrovolníka ( 2hod. týdně, za 14 dní, za měsíc) 
• nové zkušenosti, kontakty, kamarády 
• osvědčení o absolvování zákl. výcviku pro dobrovolníky 
• potvrzení o dobrovolnické činnosti studentům pro větší předpoklad 
přijetí na VŠ humanitního zaměření
Bližší informace můžete získat u koordinátorky dobrovolnického centra: 

Marta Dopitová, Klášterní 92, Chotěboř, tel. 774 151 493 
info: www. fokusvysocina.cz,  e-mail: dobrovolnicke.centrum@fokusvysocina.cz

Havlíčkův Brod stěhuje, získala do pronájmu od města Havlíčkův Brod. 
Ostatní havlíčkobrodské služby Oblastní charity svoji adresu nemě-
ní. Charitní domov pro matky s dětmi a Občanskou poradnu i nadá-
le naleznete v ulici B. Němcové 188, Středisko rané péče v Horní ulici 
3188 a Mateřské centrum Zvoneček v ulici Nuselská 3240.
  Hana Fikarová 
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Spišská Nová Ves

Delegaci ze Spišské Nové Vsi zajímala sociální proble-
matika
Ve dnech 19. a 20. 8. 2008 navštívila naše město pracovně šestičlen-
ná delegace ze slovenského partnerského města Spišská Nová Ves. 
Cílem návštěvy byla výměna zkušeností z oblasti sociálních služeb 
mezi oběma městy a navázání spolupráce se zařízeními sociálních 
služeb z Havlíčkova Brodu a okolního regionu. Členy delegace byli mj. 
zastupitelé města i Košického kraje, ředitel místního Úřadu práce, 
sociálních věcí a rodiny JUDr. Michal Komara nebo ředitelka domo-
va důchodců ve Spišské Nové Vsi Mgr. Mária Bartošová. Hosté se 
seznámili se službami příspěvkové organizace Sociální služby města 
Havlíčkova Brodu a navštívili několik sociálních zařízení, zřizovaných 
městem i krajem Vysočina.
„Diskutovali jsme o možnostech a podmínkách výměnných stáží 
zaměstnanců jak z oblasti péče o seniory, tak mentálně postižené 
občany. Slovenským partnerům jsme též představili koncepci tříle-
tého projektu odborných stáží, dotovaného ze Strukturálních fondů 
EU, do něhož by se zapojila i další partnerská města Brixen a Brielle. 
V případě souhlasu partnerů s touto koncepcí by žádost o dotaci 
mohla být podána ještě letos,“ doplnil radní Tomáš Hermann. Na 
závěr se slovenští hosté sešli s vedením města. Na radnici diskuto-
vali o sociální problematice a zhodnotili celou návštěvu Havlíčkova 
Brodu. 
 (ado)

Aktuality z partnerských měst
Brixen

Papež Benedikt XVI. v Brixenu
Ve dnech 28. 7.–11. 8. 2008 navštívil naše partnerské město Brixen 
papež Benedikt XVI., který zde mimo jiné trávil dovolenou společně 
se svým bratrem. Josef Ratzinger město Brixen navštěvoval pravidel-
ně se svými sourozenci už od konce šedesátých let. Nyní mu při pří-
ležitosti jeho návštěvy udělilo zastupitelstvo města čestné občanství. 
“ Je to velká čest pro naše město, ale i celé Jižní Tyrolsko“, řekl staros-
ta města Albert Puergstaller. 
Město Brixen patří do Diecéze Bozen – Brixen a zvláštností je, že 
zde věřící patří ke třem jazykovým skupinám: německým, italským  
a latinským. Ve dnech 3. a 10. srpna zde na Dómském náměstí probí-
hala mše papeže Benedikta XVI., vždy za účasti asi 9000 osob. „Byla 
jsem 3. srpna také přitom, byl to pro mě neopakovatelný zážitek. 
Papež si nejvíce času vyhradil pro mladé lidi, ministranty, kteří se za 
ním neplánovaně nahrnuli k podiu a on se se všemi srdečně pozdra-
vil, “ přiblížila své pocity starostka města Havlíčkova Brodu Jana Fis-
cherová. „Celé město se v těch dnech stalo městem mnoha turistů, 
výstav a hudebních vystoupení, obchody a restaurace byly otevřeny 
dlouho do noci nad rámec běžných zvyklostí“ dodala starostka. Vzác-
ný zážitek ze setkání s papežem připomíná zarámovaná fotografie  
v její pracovně.
� (pat)
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O kom byste se rádi dozvěděli více? 
Pište, telefonujte, rádi zprostředkujeme rozhovor s osobností našeho regionu, 
kterou chcete poznat blíže. Městské informační centrum, Havlíčkovo náměstí 
57, 580 61 Havlíčkův Brod, hblisty@muhb.cz, 569 497 357, 606 687 071

abstraktní, ale autor prozradil 
jejich obsah: „V každé na první 
pohled bezpředmětné věci se 
stopa konkrétnosti nebo figura-
lity najde. Zrovna na těchto jsou 
vidět andělé, které nesou symbo-
ly a je tam i figura svatého Vojtě-
cha. Motivy nejsou přesně ohra-
ničené a prostupuje jimi světlo, 
takže  kvůli tomu možná nejsou 
pro lidi vždy zřetelné,“ vysvětluje 
námět vitráží Jan Exnar.

Pro umělce nejsou zakázky pro 
církevní stavby příliš časté, pro-
tože staré kostely se obnovují 
zřídkakdy a nových se staví málo: 
„Když už se sakrální stavba obno-
vuje, tak to probíhá podle přísných regulí památkářů, kteří do historických 
objektů neradi pouští cokoli současného nebo nadčasového. Já to chápu, 
protože se často do staveb dostávala nevhodná výzdoba. Na druhou stranu 
je nezbytné, aby památky prostupovalo současné umění a zanechalo v nich 
stopu naší doby.“ Nové kostely se staví ve stylu, který se dá těžko slohově 
zařadit a klasické vitráže k prosvětlení prostoru v nich nacházejí místo málo-
kdy: „Mně se v nedávné době podařilo vytvořit skleněná okna pro nový 
kostel Nejsvětějšího srdce Panny Marie na Jižních svazích ve Zlíně. Nebyly to 
však vitráže v pravém slova smyslu, bylo to prosklení lodě do věže.“

Hlavní pracovní náplní Jana Exnara je vedle nárazových zakázek volná 
tvorba. „Obrovskou výhodou je, že v této práci nemám pevné zadání, 
nesvazuje mě cizí vkus a můžu tvořit autorsky. Díla jsou určená ke gale-
rijnímu prodeji, kde si je může zájemce koupit. Teprve až si majitel věc 
přinese domů, začne fungovat tak, jak má.“

Výtvarník má na svém kontě mnoho výstav a svá díla prezentoval mimo jiné 
i na Islandu: „Poslední samostatnou výstavu jsem měl před dvěma lety na 
hradě Špilberku přesto, že návštěvnost byla velmi vysoká, po jejím skončení 
jsem prohlásil, že je mojí poslední. Do galerií totiž chodí ve většině lidé pen-
zijního věku a střední a nová generace se ocitá v galeriích náhodně, nebo je 
míjí, a to mne nemotivuje dělat další výstavy. Snažím se porozumět mladé-
mu publiku a hledám místo, které by je k tradičnímu umění přilákalo. Mys-
lím, že mladí výtvarníci, jako nostielé kódu sdělnosti, rezignovali na formu  
a zabývají se více myšlením a pořádáním akcí, než vytvářením předmětů.“

Podle Jana Exnara se umění v budoucnu nebude shromažďovat v galeri-
ích, ale v neohraničených prostorech, které uspokojí požadavky součas-
né generace. „Moderní umění se do galerií nevejde. Přirovnám to třeba  
k technopárty – je to určitý druh hudby a výraz tance, který se nevejde do 
žádné budovy, protože jakákoli budova by se rozpadla. Nechci tyto akce 
v žádném případě odsuzovat, je to něco nového a stejně je to s uměním. 
Stejně jako tradiční zpěváci vystupují v kulturních domech, tradiční před-
mětné umění je zavřené v galeriích,“ zamýšlí se nad minulostí a budouc-
ností umění Jan Exnar. „Chtěl bych své umění mladým představit, ale 
nemůžu ho vytáhnout na louku. Sklo je velmi limitní materiál s duchovní 
hloubkou a aby vyniklo, potřebuje vyvážený prosvětlený interiér, který 
však nenabídnou ani mnohé galerie.“

Rozhovor s Janem Exnarem jsem pořídila v jeho ateliéru na samotě upro-
střed přírody, kde vládne inspirativní klid. Jen občas zaštěká jeden ze psů, 
kteří jsou jeho láskou: „Se svým kokršpanělem Tramínem chodím často do 
přírody, toulání krajinou a pozorování stromů miluji. Prochodil jsem celou 
Vysočinu, Železné hory, Čáslavsko. Jsem omezený vzdáleností, protože 
nechci jezdit autem – maximálně na kole nebo vlakem, a nechci zůstávat 
pryč přes noc. Ze všeho nejraději chodím s kamarády a se psem, i když 
Tramínovi už je jedenáct a začínají ho bolet ťapky,“ zakončuje s úsměvem 
naše povídání Jan Exnar.

 Aneta Štefánková�
 foto Libor Blažek a archiv Jana Exnara

Jan Exnar
Sklo – nositel malby a nositel vnitřního sdělení. Těmito slovy charakterizoval 
Ivo Křen dílo havlíčkobrodského rodáka Jana Exnara, kterého uznávají znal-
ci daleko za hranicemi města. Jeho sklářská tvorba je úzce spjata s jinými 
výtvarnými obory, zejména s kresbou a malbou, a tím se stává výjimečnou 
osobností. Klidně vyhlížející výtvarník v sobě skrývá odvahu, celý život se živí 
jako umělec na volné noze a nejlépe se cítí sám v přírodě. Přestože vyrostl na 
pilířích klasického umění, nové vlně se nebrání a oba ostrovy touží propojit.

„K umění se člověk nedostane jedním okamžikem, je to souhra okolností, 
náhod, setkání. Já jsem chtěl být malířem a než jsem šel na umělecko-
průmyslovou školu, přišly impulsy, které mě nasměrovaly cestou umění,“ 
vzpomíná na své začátky Jan Exnar. V šedesátých letech, kdy se rozhodoval 
o budoucím povolání, se dostal na prázdninovou praxi do úsobské sklár-
ny a křišťálový materiál ho okouzlil: „Více než  tradiční broušené vázy mě 
ale zaujaly figurální rytiny, které měly blízko ke grafice a tento zážitek mě 
ovlivnil v tom, co chci dál dělat.“ 

Po studiích na střední a vysoké uměleckoprůmyslové škole v Železném 
Brodě a Praze se Jan Exnar rozhodl pracovat jako umělec na volné noze. 
„Nikdy jsem nebyl zaměstnaný a skladba mé práce za socialismu byla  
v podstatě stejná jako dnes. Maloval jsem obrazy, dělal jsem sochy a vit-
ráže,“ vypráví Jan Exnar a dodává, že nesvoboda za socialismu umělce čas-
to vyburcovala k aktivitě a udržovala je v podráždění. „Dělat výstavy nebylo 
v té době vůbec jednoduché, protože vše podléhalo komisím,“ vzpomíná 
nyní sedmapadesátiletý sklář a zároveň přidává srovnání s dnešní dobou: 
„V současnosti sice nemáme žádné výtvarné poradce, ale podléháme dik-
tátu finančních investorů. Vyskytne se například krásná zakázka, ale inves-
tor ji může zhatit a dovést do slepé ulice. Pochopitelně mám svobodu od 
spolupráce odejít, ale to jsem tenkrát měl také.“   

V minulosti Vysočina sklářstvím žila, nyní však klasické sklárny oblastního 
charakteru mizí a soukromé umělce to omezilo: „Rozsáhlý sklářský prů-
mysl vyvinul spoustu technologií, které dodneška používáme a řemeslo 
bychom bez nich nemohli dělat. Dnes nám toto zázemí trochu schází  
a každý si musí jet na své triko.“

Běžný pracovní den umělce se podle Jana Exnara neliší od ostatních povo-
lání: „Je to dřina, náš malý tým dělá dennodenně od sedmi do pěti a roz-
hodně netvoříme jen tehdy, když se nám chce,“ usmívá se sklář a rozhlíží se 
po prostorném ateliéru: „Připravujeme návrhy děl, které posléze realizu-
jeme. Práce sice nikdy není stejná, ale potřebuje strohý přístup – nemůžu 
čekat, až budu mít náladu, zkrátka to musím udělat.“

Druh zakázek se mění s dobou, v devadesátých letech byla žádaná výzdo-
ba bankovních domů, které rostly v každém větším městě: „Teď se staví 
podniky výrobního a skladového charakteru a pro umělce tam není místo. 
Neslouží k rozjímání, ale naopak lidé tam přijdou, pracují a zase odejdou. 
Místo pro naše výrobky není ani  v nových obytných domech, jsou budo-
vány více v duchu rozptýlení než soustředění.“

Ukázkovou prací uměleckého skláře jsou vitráže a mnoho jich má na svém 
kontě i Jan Exnar. Tři barevná okna z jeho dílny ozdobila v loňském roce 
havlíčkobrodský kostel svatého Vojtěcha. Mnohým laikům se mohou zdát 
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Křížovka
Sňatky konané v měsíci 
srpnu 2008
(snoubenci, kteří dali souhlas se 
zveřejněním)

2. 8. 2008
Andrew James Ward, UK 
Dagmar Pipková, Veselý Žďár
Jiří Dvořák, Jihlava 
Petra Švaříčková, Jihlava
Pavel Staněk, Havlíčkův Brod 
Veronika Skokanová, Rozsochatec
Radek Bláha, Lípa 
Kateřina Petráňová, Dolní Město
Vojtěch Tatíček, Starý Petřín 
Bohdana Štanclová, Havl. Brod
Leoš Pilař, Havlíčkův Brod 
Tereza Kolková, Havlíčkův Brod
Michal Kamp, Havlíčkův Brod 
Jana Kafková, Chotěboř

8. 8. 2008
Milan Novotný, Havlíčkův Brod 
Iveta Otiepková, SK
Aleš Berka, Praha 
Olga Chwalková, Praha

9. 8. 2008
Vladimír Bílek, Jihlava 
Milena Flíčková, Úsobí

15. 8. 2008
Martin Synek, Praha 
Helena Kučerová, Třeštice

16. 8. 2008
Radek Veselý, Dolní Krupá 
Marcela Nováková, Dolní Krupá
Milan Horák, Havlíčkův Brod 
Jarmila Váchová, Havlíčkův Brod
Josef Valenta, Havlíčkův Brod 
Petra Drahá, Havlíčkův Brod
Karel Kopecký, Lipnička 
Renata Hoffingerová, Havl. Brod
Jakub Kadavý, Přelouč 
Martina Čejková, Havlíčkův Brod

23. 8. 2008
Josef Čech, Michalovice 
Michaela Bártů, Havlíčkův Brod

V tajence křížovky na vás čeká citát Boženy Němcové.

Zelená linka  
Technických služeb
Telefon 800 183 549

Na této lince můžete bezplatně 
hlásit závady týkající se údržby 

města (osvětlení, údržba 
komunikací a chodníků, veřejné 

zeleně) i veškeré připomínky  
k práci Technických služeb  

(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, turisty 

najdete na  
www.muhb.cz.

Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra:  
každou středu v 18.30 h.  

Reprízy: 
denně v 10.45, 18.30 a 21.45 h.
K dispozici na CD v Krajské 

knihovně Vysočiny, 
www.muhb.cz 
a www.hbin.cz

Havlíčkobrodské listy 
jsou k dispozici na  

www.muhb.cz,  
Městském informačním 

centru a recepci  
Městského úřadu V Rámech.

Správné znění tajenky z čísla 8/2008: Co zbrklý nedohoní, to líný doleží.
Správnou odpověď ze 68 došlých vylosovala starsotka Jana Fischerová.
Výhercem ceny je: Julie Provazníková, Čáslav.
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na 
podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. 
Pro vylosovaného výherce je připraven dárkový balíček Městského informačního centra.
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Služby a nabídky
Služby stomatologů  
13.–14. 9. MUDr. Ryšavá, Ledeč n. S. 
Habrecká 450, tel. 569 721 509 
20.–21. 9. MUDr. Mottl, Havlíčkův Brod 
Dobrovského 2023, tel. 569 424 211 
27.–28. 9. MUDr. Swaczyna, Okrouhlice 
Okrouhlice 186, tel. 569 489 174 
4.–5. 10. MUDr. Římanová, Havlíčkův Brod 
Dobrovského 2023, tel. 569 426 105 
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách 
a nedělích od 1. 1. 2008 v době od 9 do 12 h. 
Změna vyhrazena.
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky 569 472 117 
děti: dětská ambulance v hlavní budově 
nemocnice 569 472 499 
Pracovní dny  17–22 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–22 dospělí 
  8–21 děti a dorost
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký 731 533 348 i pohotovost

Nabídka útulku Mírovka
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h. 

domluvit telefonicky termín návštěvy
Fena – kříženec, stáří asi 3 roky. Je hodná, 
temperamentní. Pes – kříženec. Je vhodný ke 
starším lidem. Psi – kříženci, hodní, mazliví, 
vhodní ke starším lidem. Jsou kamarádské 
povahy. Pes – kříženec (na snímku), stáří asi  
8 let. Je hodný, milý, klidný.

Sociální služby 
telefon 569 433 757, fax 569 433 796 
e-mail ssmhb@ssmhb.cz 
DPS, Reynkova 3643 
10. 9. Sportovní dopoledne s odměnou, 9.30 h. 
17. 9. Narozeninový klub – akordeon. koncert, 9.30 h. 
24. 9. Výlet – Jindřichův Hradec a okolí, odjezd v 9 
1. 10. Slavíme den seniorů, 9 h. 
DPS, U Kasáren 3405 
10. 9. Opékání špekáčků, 13 h. 
24. 9. Sledování přírodopisného filmu, 13 h. 
Denní stacionář, Reynkova 3879 
11. 9. Modelování z hlíny, 9.30 h. 
18. 9. Luční kvítí ve vazbě, 9.30 h. 
25. 9. Výlet Havlíčkova Borová, 12.30 h.

Bohoslužby 
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, Ladislav 
Novák, vikář. e-mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Pondělí, Čtvrtek, 
Pátek 18 h., Středa a Sobota 8 h. (jen první sobota v 
měsíci), 18 h., Neděle 8, 9.30 a 18 h.  
Kostel sv. Vojtěcha Úterý 18 h.  
DD Na Výšině Sobota 16 h.  
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576, 
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Chotěbořská 2513/1, Sobota 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Úterý 18 h.  
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David Šorm 739 
244 611 e-mail: horni-krupa@evangnet.cz,  
http://horni-krupa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Neděle 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: Středa 16 h. Dorost: 
Středa 17.45 h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti: 
Čtvrtek 15.30 h. Mládež: Pátek 20 h. (dle dohody) 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: horsky.v@tiscali.cz 
Bohoslužby: Neděle 9.30 h. Biblická hodina: Středa 
18 h. Dorost: Pátek 16.30 h. Mládež: Sobota 17 h.  
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429 
Hodiny pro věřejnost: úterý a čtvrtek 14.30–17 h. stře-
da 9–12 h. Bohoslužby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion 
Út 14.30 h. Modlitba: Čt 8.40 h. 

Fokus Vysočina 
Regionální komunitní tým (RKT) Po–Pá 7–14 h. tel. 569 
426 657, 775 151 495, www. fokusvysocina.cz 
Nový e-mail: komunitni.tym.hb@fokusvysocina.cz 
Týdny pro duševní zdraví 2008 

15.–17. 9. Krajská knihovna Vysočiny, vestibul, 9–17 h. 
Prod. výstava výrobků Fokusu Vysočina a terapií PLHB 
Září, říjen: Besedy se studenty SŠ a VOŠ v regionu 
Téma: Význam duševního zdraví, sociální práce s 
duševně nemocnými a fungování nezisk. sektoru v ČR 
Připravujeme na říjen: 1. 10. výlet pro klienty a přízniv-
ce Fokusu – Praha ZOO 
Kluby Parkinson a CMP 
se scházejí každý pátek od 8.45 h. v tělocvičně 
Průmyslové školy stavební v Havl. Brodě a každou 3. 
středu v měsíci od 14 h. v klubovně Městského úřadu 
v Havl. Brodě, V Rámech, MUDr. Čapková

Vycházky s KČT 
10. 9 – Autobusový zájezd–Klokočské skály–Turnov 
Odjezd od Energetiky na Humpolecké v 7 hodin. Trasy 
15 km a 10 km. Vedou: Bl. Vyhnalíková, Jar. Kohoutová 
13. 9 – 34. Cestami Oktaviána Strádala za opečeným 
špekáčkem. Trasy:10, 20, 30 km. Start: 7–9 h. v soko-
lovně v Humpolci. Kontakt: Josef Jelínek, tel: 569 532 
148. Odjezd vlakem z H.B. v 6.13, 8.13 h. do Humpolce. 
15. 9. – Informační schůzky pro účastníky pobytové-
ho zájezdu do Orlických hor v restauraci ve Sportovní 
hale TJ Jiskra (za hřbitovem) v 16 h. Kdo má nový OP, 
vezměte s sebou! 
17. 9. – Z Horní Ledče 
Odjezd vlakem v 6.49 h. do Horní Ledče. Trasa cca 13 
km, převýšení 280 m. Vede: K. Koutný 
20.–27. 9. – Autobusový pobytový zájezd do Jedlové 
v Orlických horách. Ubytování v chatě Kristýna, tel. 
494 663 244, 777 040 169. Přihlášky V. Trtíková a 
M.Špačková. Vedou: J. Kohoutová, J. Průša 
24. 9. – Po úpatí Ambrožného 
Odjezd vlakem v 6.54 h. do Křižanova. Trasa cca 9 km. 
Vede: V. Lamberská 
27. 9. – Po řece Sázavě 
Odjezd vlakem v 7.48 h. do Stvořidel. Trasa cca 10 km. 
Vede: M. Kotlas
Turistika pro mírně pokročilé (věkem) 
16. 9. – Z Bítovčic 
Odjezd rychlíkem v 8.54 h. do Jihlavy, pak osobním 
vlakem do Bítovčic. Trasa cca 7 km. Vede: K.Koutný 
23. 9. – Proti proudu Sázavy 
Sraz v 8.30 h. u BILLY. Trasa cca 8 km. Vede: J. Hojná 
30. 9. – Za vůní ohníčku do Uher 
Odjezd vlakem v 9.46 h. do Stříbrných Hor. Buřty s 
sebou. Trasa cca 8 km. Vede: Míla Špačková 
Vycházky za úsměvem  
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. 
Odchod každé úterý v 16 h. od mapy na bývalém 
autobus. nádr. v H. Brodě. Vedou: Hreha, Hrala, Rásl

Cyklovyjížďky pro radost a zdraví 
Odjezd každý čtvrtek v 16 h. od kina Ostrov u rozcest-
níku cyklotras. Vedou: Rasocha, Rek, Diviš

Dům dětí a mládeže U Aleje 
Masarykova 2190, HB, tel. 569 427 874, 569 426 248, 
e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, www. 
ddm. hbnet.cz 
Zájmové kroužky: Dům dětí připravuje více než 50 
zájmových kroužků pro děti na školní rok 2008/9 a 
zároveň hledá externí vedoucí pro kroužky: hra na 
sopránovou flétnu, rekreační florbal pro starší žáky, 
šachy, míčové hry pro 1.–4. třídu, základy práce na 
počítači, keramika,malování, kreslení. Informace na 
tel. čísle 569 427874.

Jídelna pro veřejnost 
Otevřena ve Štáflově ulici (býv. Okr. úřad) – obědy, 
svačiny, další objednávky. Tel 569 432 935 
Podniková prodejna Jatek Perknov – tel. 569 423 637

ZŠ V Sadech – počítačové kurzy pro 
veřejnost 
Ve šk. roce 2008/2009 opět otevíráme tříměsíční 
počítačové kurzy pro veřejnost, a to jak pro úplné 
začátečníky, tak pro mírně pokročilé. 
Nabídka kurzů: 
Základní ovládání počítače. 
Kurz je určen začátečníkům.  
Počítače pro pokročilejší. 
V intenzivním kurzu si rozšíříte znalosti v programech 
Word, Excel, Internet a Správa souborů, PowerPoint 
pro vaše zefektivnění práce na počítači.
Kurz digitální fotografie v praxi
Odpolední kurz je určen uživatelům digitálních 
fotoaparátů. 
Info na tel. 606 327 843.

Soukromá základní umělecká škola 
Nuselská v Havlíčkově Brodě

 poskytuje základy vzdělání v uměleckých 
oborech hudebním, tanečním a výtvarném.
V hudebním oboru se vyučují: přípravné studium 
pro děti 4–7leté, hra na klavír, housle, zobcovou 
flétnu, příčnou flétnu, klarinet, saxofon, kytaru, 
bicí nástroje, elektronické klávesové nástroje, 

pěvecká hlasová výchova a sborový zpěv.
V tanečním oboru se vyučují: přípravná taneční 

výchova pro děti od 4 let, I. a II.stupeň základního 
studia lidového, klasického a současného tance.

Ve výtvarném oboru se vyučují: přípravná 
výtvarná výchova pro děti od 6 let, I.a II.stupeň 

základního studia kresby, malby, grafiky, dekorační 
činnosti, keramiky a tvarování různých materiálů.
Zápis žáků bude probíhat do 15. září do naplnění 

volných míst. 
Více informací na tel. 569 426 783.

Sbírky šatstva 
na nákladovém nádraží (u prodejny ZZN za 
„Černým mostem“) přímo do přistaveného 

vagonu ve středu 1. 10. 2008 od 8 do 17 hodin 
a potom až 11. 3. 2009

Ne, manžel neloví mušle, ale dnes je třináctého, 
tak už automaticky dělá stojku.

Oldřich Dwořák
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Kultura

VŠEM ORGANIZÁTORŮM
Havlíčkobrodské listy mají uzávěrku 22. dne  
v měsíci a vycházejí kolem 10. dne příštího 
měsíce. Posílejte termíny svých akcí za období 
od 10. dne v měsíci do 10. dne příštího měsíce 
na adresu hblisty@muhb.cz. Děkujeme.

Tváře světa 
15. 8.–31. 10. DD Reynkova (vestibul a jídelna) 
výstava fotografií fotografa a cestovatele Zdeňka 
Málka, fotografie z cest po Indii, Indonésii, Číně

Koncert vážné hudby 
25. 9. od 19.30 h. klášterní kostel sv. Rodiny 
B. Matoušek a P. Saidl – společný koncert známého 
houslového virtuóza a předního českého koncertního 
kytaristy, na programu je mimo hudby klasické i tvor-
ba současných autorů D. Bogdanoviče, E. Gismontiho 
a dalších

Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz 
tel. 569 400 499, fax: 569 400 490  
Kurzy znakové řeči–zápis 
1.–26. 9. – Oddělení specializovaných služeb 
Pro více informací kontaktujte: handicap@kkvysociny.
cz, tel. 569 400 485 Hana Lacinová 
Mariusz Szczygiel: Gottland – zdramatizované čtení 
25. 9. v 19 h. v kavárně U Notáře, projekt LiStOVáNí 
ALJAŠKA–cestopisná beseda s Miroslavem Podhor-
ským, 26. 9. – sál Staré radnice v 18 h. 
Beseda se spisovatelkou Petrou Braunovou 
29. 9. – Dětské oddělení KKV v 8.30 a 10 h. 
UNIVERZITA VOLNÉHO ČASU a Akademie třetího 
věku – zápis 16. 9. 12–18 h. a 17. 9. 9–18 h. na Oddělení 
specializovaných služeb. Pouze pro zájemce o obory 
Akademie třetího věku je pak pro zápis určen ještě 
termín 8. 9. od 10 do 15 h. v Centru Vysočiny (B. Kobzi-
nové 2020, HB). Přihlášku naleznete na: http://www.
kkvysociny.cz/modul_akce/letniskola_08.aspx  Kon-
takt na tel. 569 400 499, fax: 569 400 490, e-mail: 
knihovna@kkvysociny.cz,  www.kkvysociny.cz

Galerie výtvarného umění 
tel. 569 427 035, e-mail: galerie@hbnet.cz, krauso-
va@galeriehb.cz, www.galeriehb.cz 
8. 7.–24. 9. – Núbie v dobách farónů 
21. 8.–5. 10. – Silvia Billeter – Hledat Petrkov  
lepty z cyklu, výstava se koná pod záštitou švýcarské-
ho velvyslanectví v Praze, jedná se výstavu grafických 
prací (tisků na průhledné fólie) švýcarské umělkyně

Štáflova chalupa 
tel. 569 433 857, 604 130 962, www.sweb.cz/antikhb 
Po–Pá 9–13 h. a 14–17 h. a So 9–12 h. 
1.–29. 9. – výstava prací sdružení KLUS

Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz 
e-mail: muzeum@muzeum.hbnet.cz 
Výstavy – Havlíčkův dům:  
8. 7.–24. 9. Núbie v dobách farónů 
výstava ze sbírek Náprstkova muzea v Praze Měst-
ského muzea v Moravské Třebové, výstava se koná 

ve spolupráci s Galerií výtvarného umění, souběžně 
s touto výstavou bude v muzeu přístupná výstava:
Hrobka krále Tutanchamona – byla zapůjčena z archi-
vu Griffithova ústavu Oxfordské univerzity 
26. 8.–21. 9. – Volšové ruce 
výstavu pořádá Ústav sociální péče ve Zboží, vysta-
vené práce jsou dílem šesti handicapovaných lidí z 
Ústavu soc. péče ve Zboží, kteří pracují Axmanovou 
technikou modelování pro nevidomé a mentálně 
postižené, exponáty je možné si zakoupit, výstava je 
doprovázena fotografiemi z dílny

Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino–divadlo 569 426 666 
e-mail: kdostrov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz 
18. 9. Záhadná Irma od 19 h. divadelní sál KD Ostrov 
hrají: Jana Paulová, Pavel Zedníček a další 
21. 9. O strašně líném Honzovi – od 14.30 h. 
7. 10. Jakub Smolík–Tour divadelní sál KD Ostrov 
1. 10. Ladies party – dámská jízda se skupinou The 
Rangers, Kulturní dům Ostrov od 19 h.

Program kina Ostrov 
8.–10. 9. 20 h. – TEMNÝ RYTÍŘ (akční fantasy USA) 
11.–13. 9. 17.30 h. – ZAPOMENUTÝ OSTROV (rodinný 
dobrodružný USA 
11.–13. 9. 20 h. – AKTA X: CHCI UVĚŘIT (sci-fi USA) 
14.–17. 9. 20 h. – KARAMAZOVI (drama ČR/Polsko) 
19.–21. 9. 20 h. – MUMIE: HROB DRAČÍHO KRÁLE 
(dobrodr. USA) 
22.–24. 9. 20 h. – JAK UKRÁST NEVĚSTU (romantická 
komedie USA) 
25.–27. 9. 17.30 h. – VALL-I (rod. anim. pohádka USA) 
25.–27. 9. 20 h. – VENKOVSKÝ UČITEL (drama ČR) 
29. 9.–1. 10. 20 h. – BATHORY (thriller ČR/SK/HU/VB)

Čechovka – Klub Kasárna 
Eva Vařejčková, tel. 724 764 875, e-mail: eva.varejcko-
va@cechovka.cz, www.cechovka.cz, předprodej 
vstupenek na jednotlivé akce: CK B TRAVEL, Dolní ul.  
20. 9. Music Help ve 20 h. – vystoupí: Rybičky 48, 
Komplex Oidipus, 3Brats, Civilní obrana 
23. 9. Jasoň míří do pralesa od 19 h. – koncert, host: 
Himbeere-Brombeere 
24. 9. Divadlo Spejbla a Hurvínka od 8.30 a 10.30 h. 
představení pro školy 
24. 9. To nejlepší ze Spejbla a Hurvínka od 19 h.  
divadlo Spejbla a Hurvínka Praha, Spejbl a Hurvínek 

hrají dospělým, účinkují: H. Štáchová, M. Klásek a další 
26. 9. Indy a Witch, Pio Squaw od 20 h. – koncert 
3. 10. Monkey Business od 20 h. – koncert 
10. 10. Pavel Žalman Ohonka od 20 h. – koncert 
11. 10. XIII. století od 20 h. – koncert

EFFECT MUSIC CLUB 
tel. 724 639 599, www.effectmusic.cz, www.cecek.com 
12. 9. – Rockotéka RRB + host – od 20 h. 
13. 9. – ROCKOVÁ VYSOČINA – 1. semifinále, od 20 h. 
další ročník hudební soutěže, 4 semifinálová kola, v 
každém 5 kapel + host, více na www.effectmusic.cz 
19. 9. – Latino Párty – od 20 h. 
hrají: International latin afro cuban band–Atares 
20. 9. – Fousatej Hat Live Show – od 20 h. 
+ film Lovec + host 
26. 9. – Bar Party – TRAFFIC JAM – od 20 h. 
27. 9. – HC mazec 
Pork Soda (křest CD), Delf 99, Straight, HC-3, Embargo 
4. 10. – Rocková Vysočina – 2. semifinále

METRO CLUB 
www.metroclub.cz, každý pátek a sobotu disco party show 
12. 9. AMUNDSEN FRESH FRUITS 
13. 9. CZECH & ROCK & DANCE 
19. 9. Fashion Show 
20. 9. Československá párty 
26. 9. Erotic Night & Lesbi Show 
27. 9. Snowparty

Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 545, www.kotlina.cz  
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 569 424 545, fit-
nes, aerobic, solarium, masáže 569 424 646, squash, 
salonek 569 424 656, zimní stadion 569 422 512.

Lezecká stěna ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal 
Husár, tel. 569 432 015, 603 807 909 
Klub maminek SLUNÍČKO 
bývalá ZŠ Rubešova, Po–Pá 9–11.30 h. a Po 14–16 h. a 
dále dle dohody, tel. 603 592 333, e-mail: kmslunic-
ko@seznam.cz, www.kmslunicko.ic.cz 
9. 9. zábavné dopoledne 
17. 9. výtvarná dílnička – malování na kamínky vodo-
vými barvičkami–přinést vhodné kamínky, štetec  
25. 9. „O nejrychlejší batole Havlíčkova Brodu“ 
soutěž, nutné se na akci přihlásit na níže uvedených 
kontaktech či přímo v Klubu

Mateřské centrum ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 428 438, 
e-mail: zvonecek@charitahb.cz, www.charitahb.cz, 
Otevřeno Po–Čt 8.30–11.30 h. 
16. 9. AKCE ŘETEZ 9–18 h. –  kulturní dům Ostrov 
24. 9. „CHCI OTĚHOTNĚT“ od 16.30 h. – přednáška 
MUDr. Švarcové. Přihlášky do 19. 9. 
29. 9. SAVOVÁNÍ TEXTILIÍ v 16.30–18.30 
1. 10. TĚHOTENSTVÍ A NUTNÁ VYŠETŘENÍ od 16.30 
Přednáška MUDr. Švarcové. Přihlášky do 26. 9. 
6. 10. PEDIG 16–19 h. pletení korálkového tužkovníku 
8. 10. AROMATERAPIE V TĚHOTENSTVÍ, PŘI 
PORODU A V ŠESTINEDĚLÍ od 16 h. přednáška Ing. 
Kopasové. Přihlášky do 3. 10.

Upřímné srdce – šikovné ruce 
8.–24. 9. vestibul MěÚ V Rámech – soutěžní výsta-
va prací klientů zařízení sociální péče Upřímné srdce 
- šikovné ruce. Vyhodnocení soutěže 24. 9. ve 14 h.

Běh duhové naděje 
12. 9. Park Budoucnost (za ZŠ Rubešova) v 11 h.  
11. ročník (navazuje na Běh Terryho Foxe)

Změny programů vyhrazeny. Uzávěrka údajů dne 
27. 8. 2008. Za správnost uvedených informací 
odpovídají pořadatelé, kteří nám je dodali.

Evropský den bez aut
22. září 2008

• pro motorovou dopravu bude uzavřena Štáflova 
ulice (7–18 h.), v tomto termínu zde bude vytvoře-
na pěší a cyklistická „studentská“ zóna 
• 9–11 h. pro žáky ZŠ a SŠ nácvik jízdy na invalidním 
vozíku (slalom), nácvik chůze s trasovací holí (ori-
entace po ulici), ukázka výcviku a práce vodícího 
psa, ukázka Braillova písma… 
• 8–17 h. na zastávkách MHD – rozdávání 
„odměn“ cestujícím 
• 10 h. – měření rychlosti řidičů Městskou policií, 
odměňování řidičů 
• 14–16 h. – nábřeží u supermarketu Billa opako-
vání dopoledního programu 
• běh rodičů a dětí havlíčkobrodským náměstím, 
sraz zájemců v 17.30 hodin před Starou radnicí 
• VELOSERVIS s. r. o. bude po celý den ve své 
provozovně Jihlavská 9 (skleněný palác) zdarma 
půjčovat jízdní kola 
• na recepci MěÚ V Rámech budou od 7.00 do 
8.00 hodin rozdávány obsluhou recepce drobné 
„svačinky“ všem zaměstnancům města, kteří se 
dostaví do práce na kole

Oslavy Dnů evropského historic-
kého dědictví v Havlíčkově Brodě

sobota 13. 9. 2008, 9–16 hodin
Věž kostela Nanebevzetí Panny Marie – fanfá-
ry ZUŠ (9 h.), celodenní prohlídky 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie – celodenní 
prohlídky 
Kostel Sv. Vojtěcha – koncert ZUŠ (10 h.), 
Limbora (11 h.) 
Kostel Sv. Kateřiny – Michal Slavík a písničkáři 
– celodenní program 
Klášterní kostel Sv. Rodiny – Sbor Oříšek ZŠ  
V Sadech (9.30 a 10.30 h.) a varhany p. Kempf, 
Soukromá ZUŠ (13 h.) 
Kostel Sv. Trojice – prohlídky 
Štáflova chalupa – výstava, prohlídka chalupy, 
program ZŠ Konečná 
Štáflova bašta – scénky ze starého Brodu 
Muzeum Vysočiny – výstava, hudební vstupy 
– bubínky, etno nástroje apod. 
Galerie – výstava, hudební vstupy SZUŠ (10 a 11 
h.), recitační pásmo B. Reynka 
Stará radnice – závěrečný koncert ZUŠ (16 h.) 
Havlíčkovo náměstí – koncert skupiny Helán 
– Karel Gott trochu jinak (13.30 h.), akordeonisté 
(14.45 h.), SZUŠ (15.45 h.), stánky s občerstvením, 
dětský skákací hrad 
Park Budoucnost u dětského hrádku - promenád-
ní koncert dechové hudby 

(podrobný program na www.muhb.cz v sekci 
Informační centrum)


